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Zveze Svobodnih Sindikatov w Slovenije
Tiskovna konferenca ZSSS in Pergama

Socialni sporazum pomeni socialni 
mir - ne zamrznitev pogajanj
Vodstvo ZSSS in Pergama je to sredo pripravilo skupno tiskovno 
konferenco o zastoju pri pogajanjih o socialnem sporazumu, 
kolektivnih pogodbah in novem plačnem modelu. Govorci so zelo 
enotno menili, da je Gospodarska zbornica Slovenije kriva za zastoj 
Pri vseh treh točkah. Zahtev za pogajanja sindikati ne bodo umaknili. 
ZSSS in Pergam sta skupaj od ekonomsko-socialnega sveta tudi 
Zahtevala, naj obravnava plačni model. Ta točka je zaradi obnašanja 
^elodajalcev namreč ovira za pogajanja o socialnem sporazumu.
Seja tega parterskega organa bo 16. marca.

Prvi govorec Dušan Rebolj (predsednik 
fcrgama) je dejal, da so pogajanja z deloda- 
Jalci o kolektivnih pogodbah dejavnosti in 
Plačnem modelu povsem zastala. Zaradi te- 
8a se razlike med plačami poglabljajo. Blo
kada na pogajanjih med sindikati in deloda
jalci se prenaša tudi na pogajanja o socialnem 
sPorazumu. V njem po letu dni pogajanj ni 
rešeno nobeno vprašanje v zvezi s plačami. 
Odprto je tudi vprašanje urejanja minimalne 
Plače.
. Čeprav sta dve sindikalni centrali pripravili 
111 predlagali svoja modela plačne politike, iz

gospodarske zbornice ni prišel noben naspro
ten predlog. Sedanji sistem povzroča veliko 
problemov. Med najtežjimi je ta, da podjetja 
plač ne usklajujejo z eskalacijo, plače torej ne 
sledijo niti rasti življenjskih stroškov. Rebolj 
je prepričan, da želijo delodajalci ohraniti se
danji model, “ker lahko z njim delavce go
ljufajo, sami pa imajo vse”. Ob nizkih plačah 
lahko govorijo, kako da so uspešni.

Rebolj misli, da bi nov plačni model mo
ral poenotiti plače, dodatke in tudi stimula
cijo, kar vse omogoča zakon o delovnih raz
merjih.

Kot kronski dokaz zaviralnega delovanja 
gospodarske zbornice je Rebolj navedel, da 
je vlada že pristala, da bodo minimalne pla
če postopoma oproščene dohodnine. Ko je 
zbornica v zameno zahtevala dvig praga ob
davčitve za plačilno listo, je ta dogovor pa
del v vodo. Pergam socialnega sporazuma, ki 
ne bo urejal plačne politike, ne bo podpisal, 
je zaključil Rebolj.

Dušan Semolič je uvodoma povedal, da 
ZSSS konkurenčnosti gospodarstva ne ločuje 
od socialnega miru in socialnega partnerstva, 
ki gaje treba okrepiti. Socialni sporazum ni 
pogodba med Čukom, Semoličem in Dimov- 
skim. Ni le sporazum nekje na vrhu, ampak 
zagotavlja socialni mir tudi v podjetjih in de
javnostih.

Prav GZS je po Semoliču “zaslužna”, daje 
za socialni dialog toliko ovir in je zato glav- 
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Sogovornik je bil 
nedavno imenovan za 
izvršnega sekretarja v 
ZSSS. Njegovo delovno 
področje je kar široko: 
delovna razmerja, 
zaposlovanje, pravno 
varstvo in pravna 
pomoč, pravice 
delavcev, sistemska 
zakonodaja. Spraševali smo ga o 
razmerah na posameznih 
področjih in tudi o tem, kako bo 
ZSSS v prihodnje strokovno 
posegala v urejanje pravic 
zaposlenih in skrbela za čim 
večjo varnost zaposlitve.

Kako bi na kratko predstavili svoje 
delovno področje in način dela?
Miklič: Področje dela je res zelo široko in 

povrh je v njem tudi veliko sprememb. Gre za 
pravo družb, s katerim imamo vsi skupaj pre
malo izkušenj. Zakonodaja seveda še ni zaok
rožena, zaradi vstopa v Evropsko unijo nas tudi 
na zakonodajnem področju čakajo vedno no
ve naloge. Posebno zahtevna naloga bo nada
ljevanje privatizacije javnega sektorja, tako gos
podarskih kot družbenih dejavnosti.

Moja osrednja naloga je urejanje položaja in 
pravic delavcev in seveda spremljanje izvaja
nja zakonov in kolektivnih pogodb. Cilj mo
jega delovanja naj bi bile tudi možnosti za večji 
vpliv zaposlenih na odločitve. Ne gre toliko za 
vpliv na soupravljavske odločitve kot za po
ložaj zaposlenih pri delu v različnih vrstah pod
jetij, zavodov, pri zasebnih podjetnikih 

In kaj lahko pričakujejo zaposleni v 
javnem sektorju?
Miklič: Kaj bo zasebno in kaj ne, odloča

mo sami. Teoretično bi lahko privatizirali prav 
vse, kar pa ne bi bilo pametno. Gre namreč za 
zelo široko področje, saj v ZDA v javnem sek- 
toiju dela več kot polovica zaposlenih. Podobno 
je tudi v Evropi in obseg tega sektorja se širi 
tudi pri nas. Številne storitve so že v zasebni 
lasti.

Težave zaradi prostega pretoka kapitala in 
storitev bodo denimo lahko občutili zaposle
ni v energetiki. Ko so na Švedskem privatizi
rali to področje, so govorili o tretjini odveč
nih delavcev. Pri reševanju njihove eksisten
ce lahko veliko naredijo močni in strokovno 
usposobljeni sindikati dejavnosti. Bistveno pa 
je, da država ne more enostavno teh ljudi pre
pustiti tržni logiki, ampak poskrbeti za njiho
vo prezaposlitev, prešolanje, odpiranje novih 
delovnih mest ipd. Da ne bi odvečni delavci 
postali socialni problem, je odgovorna zlasti 
država. Ta si ne more umiti rok in delavce pre
pustiti kapitalu.

Kako pa je ZSSS strokovno 
usposobljena za naloge v zvezi s 
položajem zaposlenih in njihovimi 
pravicami iz dela?
Miklič: Mislim, da nam primanjkuje stro-

Pogovor z Gregorjem Mikličem, izvršnim sekretarjem v ZSSS

Gospodarska zbornica 
si išče novo legitimnost

kovnjakov, saj nas je vseh zaposlenih pravni
kov, če ne štejem tistih, ki delajo le pogodbe
no, največ sedem. Seveda pa ne mislim, daje 
pomanjkanje stroke mogoče reševati le z no
vim zaposlovanjem. Zlasti sindikati dejavnosti 
bi morali angažirati strokovnjake, ki to pod
ročje poznajo, in jih vključiti v svoje ekipe.

Po našem mnenju vaše delovno področje ne 
bi smelo biti le domena pravnikov, ampak tu
di drugih strokovnjakov. Se strinjate?

Miklič: Čeprav je to področje res bolj pravno, 
se je pri delu treba povezovati tudi z drugimi 
strokovnjaki. Na Dalmatinovi v Ljubljani se ta
ko posvetujemo na kolegijih in sejah izvršne
ga odbora. Veliko je tudi neposrednih stikov s 
kolegi sekretarji, ki pokrivajo druga področ
ja. Vsak od nas naredi, kar zna in zmore, sku
paj pa vprašanja in rešitve prediskutiramo z raz
ličnih zornih kotov.

Posebej nas zanima, kako poteka 
sodelovanje pri uresničevanju novega 
zakona o delovnih razmerjih.
Miklič: O problemih pri uresničevanju za

kona o delovnih razmerjih se vsi pravniki iz 
ZSSS redno posvetujemo. Dogovorjeni smo, 
da se o vseh problemih tekoče obveščamo. En
krat na mesec, pa po trebi pa tudi pogosteje, 
se o problemih pogovorimo. Svoja mnenja ob
javljamo v Novi Delavski enotnosti in tudi drug
je. Na naša stališča dosedaj ni bilo odklonil
nih mnenj. Najpomembnejše pa je, da smo zra
ven, ko nas potrebuje članstvo, in mu poma
gamo z nasveti in po potrebi tudi drugimi prav
nimi sredstvi. Večkrat pomoč iščejo sindikati 
podjetij in zavodov.

Kako pa se pri zakonu o delovnih 
razmerjih obnašajo delodajalci in 
njihova stroka?
Miklič: Tega ne vem, verjetno pa pravna služ

ba GZS svetuje delodajalcem. Njihovih pisnih 
napotkov pa ne poznamo.

Pri izvajanju zakona o delovnih 
razmerjih je veliko problemov, jih lahko 
nekaj naštejete?
Miklič: Največ problemov je povezanih s 

tem, da še ni sprejet zakon o kolektivnih p°' 
godbah. Zaradi tega prihaja do različnih mnenj 
o tem, kaj se mora urejati s kolektivnimi p°' 
godbami, kaj pa lahko delodajalec uredi s svo
jimi splošnimi akti.

Osebno menim, daje naloga zakona, da ščiti 
šibkejšo stran, torej delavca. Zato vedno trdim, 
da zakon določa le minimum pravic. Kolektivne 
pogodbe in tudi splošni akti pa lahko določa
jo višjo raven pravic delavcev.

Posebno občutljivo vprašanje so plače, 
jih lahko delodajalec sam uredi s 
splošnim aktom?
Miklič: Prepričan sem, da je plače mogoče 

urejati le s kolektivnimi pogodbami. Podob
no mislim tudi za delovni čas, odmore, počit
ke. S splošnim aktom je po mojem mnenju mo
goče urediti le evidentiranje delovnega časa ali 
urediti podrobnosti v delu podjetja.

Kaj še opažate pri uresničevanju 
zakona o delovnih razmerjih?
Miklič: Ne delodajalci, ne delavci niso z njim 

dobro seznanjeni, mnogi ga sploh ne pozna
jo. Zaradi tega delodajalci ne sprejemajo dejst
va, da prerazporejanja delavcev (tudi k drugemu 
delodajalcu) po zakonu ni več. Nočejo razu
meti, da morajo delavcu dati čas, da se o nji
hovem predlogu pred podpisom posvetuje. S 
podpisovanjem izjav in sporazumov delodajalci 
delavce bolj ali manj očitno izsiljujejo. Če mora 
delavec še istega dne podpisati soglasje k od
ločitvi delodajalca, ne more nihče trditi, da de
lavec ni bil izsiljevan. Prepričan sem, da de' 
lodajalci kar pogosto delavcem grozijo, da bo
do, če njihovega predloga ne bodo sprejeli, iz' 
gubili zaposlitev. Ker brezposelni brez strokov
ne izobrazbe zelo težko dobijo novo zaposli' 
tev, se takšni delavci svojih delodajalcev zelo 
bojijo.

Zakaj je delavčev podpis listine tako 
hud problem?
Miklič: Ko delavec izjavo ali kaj drugega en

krat podpiše, si praktično zapre možnosti uve
ljavljanja svojih legitimnih pravic. Zaradi^ te
ga nenehno opozarjam, naj delavci podpišej0 
le to, da jim je delodajalec izročil neki doku
ment. Morajo si vzeti čas, da ga sami prebe
rejo in se o njem posvetujejo, in šele potem p°d' 
pišejo.

Se takšni delavci naknadno obračajo 
sindikat?
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Miklič: Seveda se obračajo. Ko jim povemo, 

da so naredili napako, ki je ni mogoče popra
viti, sindikat zelo kritizirajo. Nekateri so pre
pričani, da tudi s pomočjo sindikata ne more
jo uspeti, saj lahko delodajalci svojo voljo uve- 
Uavljajo na različne načine.

Menda je veliko problemov pri odmeri 
dopustov?
Miklič: Mislim, daje veliko zmede povzro

čila določba iz zakona, da letni dopust traja naj
manj štiri tedne. Ker je delovni teden različno 
dolg, štiri, pet ali šest dni, je različen tudi mi
nimalni dopust. Le pri petdnevnem delovniku 
Je najmanjši dopust 20 dni, pri šestdnevnem 
znaša 24 dni, pri štiridnevnem pa 16 dni. Bist
veno je tudi, da se letni dopust izrablja le v dne
vih. V dopust se štejejo le dnevi, ko bi dela
vec delal, nedelje, prazniki in večinoma tudi 
sobote pa niso delovni dnevi.

Ce bi upoštevali le zakon, bi se dopust ve
čini delavcev zmanjšal. Zakon namreč ne do
loča več različnih kriterijev, po katerih se de
lavcem lahko odmerjajo dodatni dnevi dopusta. 
Te kriterije bi tudi po novem morale določati 
kolektivne pogodbe. Morda pa bi bilo še bo
lje, če bi kolektivne pogodbe določile, da imajo 
Vsi delavci enako dolg dopust. Tako je v veči- 
ai evropskih držav. Smisel dopusta je namreč 
v tem, da se delavec odpočije. Počitek pa li
rični delavec potrebuje enako kot kakšen šef. 

Kako pogosti pa so problemi z 
določanjem letnega dopusta? Jih je več 
v manjših ali večjih podjetjih?
Miklič: To težko rečem, saj poznam le pri- 

ajere, ko se sindikalni zaupniki ali člani zara
di tega obračajo na nas. Med velikimi in ma
limi podjetji pa ni velike razlike, saj je inšpekcija 
fiiorala ukrepati tudi v večjem podjetju v Ljub
ljani, kjer so vse zaposlene obvestili, da ima
jo le 20 dni dopusta.

Kako pa delujejo sindikati v podjetjih? 
Miklič: Mislim, da zelo različno. So tudi tak- 

^m, ki iščejo pomoč ob vsakem najmanjšem 
Pmblemu. Huje je to, da je ne iščejo nekateri 
sindikati, ki imajo veliko problemov. V veliki 
rrjeri je to odvisno od predsednikov sindikal- 
nih organizacij, ki so različno usposobljeni.

Včasih se sliši, da v konkretnem podjetju sin
dikat in poslovodstvo dobro sodelujeta, kak
šna je vsebina tega sodelovanja, pa ne vemo. 
Mogoče je, da sindikat tiho pristaja prav na vse, 
kar predlaga ali zahteva poslovodstvo. Nihče 
tega ne more ocenjevati od zunaj, ne da bi bil 
Podrobno seznanjen z delom sindikata.

Zagotovo pa vem, da sindikalisti iz podjetij 
n'so strokovno usposobljeni za opravljanje 
Syojih nalog v zvezi z zakonom o delovnih raz- 
^orjih in drugimi zakoni. Za to delo se ne mo- 
|ejo usposobiti niti na seminarjih. Največ, kar 
ahko dobijo, je, da se seznanijo z zakonom in 
Pjegovimi določbami. Zvedo lahko tudi, na ko- 

naj se obrnejo in kje morajo dobiti strokovno
Pomoč.

de sploh smiselno, da imamo sindikalne 
0rganizacije v podjetjih?
Miklič: Nesporno je, da so sindikalne orga- 

1?;acije v manjših in tudi srednjevelikih pod- 
j'h prešibke, da bi učinkovito opravljale svoje 

• |°ge. Mislim, da se moramo začeti pogovar- 
r J.0 razvoju naše organizacije in poiskati boljše 

g Ve tudi za podjetja.
pri izvajanju zakona o delovnih 

**merjih problemi tudi zaradi 
Usklajenosti z drugimi predpisi?

Miklič: Težave so zaradi tega, ker ta zakon 
ni usklajen z zakonom o zaposlovanju in za
varovanju za primer brezposelnosti. Delavci, 
ki so ostali brez dela, težko uveljavljajo svoje 
pravice. Ko je bil ta zakon sprejet, je bilo pre
nehanje delovnega razmerja po zakonu nekaj 
izjemnega, sedaj pa je to zakonsko povsem 
vsakdanji pojav. Delavec je takrat lahko zahteval 
varstvo svojih pravic pri delodajalcu, sedaj pa 
mora za uveljavitev svojih pravic vložiti tož
bo na delovnem sodišču. Prepričan sem, da bi 
bilo zakon o zaposlovanju in zavarovanju za 
primer brezposelnosti nujno potrebno temeljito 
spremeniti, tako da bi delavcem olajšali uve
ljavljanje njihovih socialnih pravic.

Manjka nam tudi zakon o usposabljanju in 
zaposlovanju invalidov. Nelogično je, da se se
daj z invalidi ukvarjajo kar trije zavodi, zdrav
stveni, pokojninski in zaposlovalni, in to naj
večkrat. V razpravi o pokojninski reformi se 
je ZSSS zavzemala za enotno zavarovanje za 
poklicne rizike. Sedanje razmere kažejo, da smo 
imeli prav, in zato bo treba to iniciativo pono
viti.

Zakon o kolektivnih pogodbah je dolgo 
ležal v predalih, pogajanja o njem so se 
lani sicer obnovila, vendar takoj 
zataknila. Kateri so glavni razlogi, da 
tega zakona še nimamo?
Miklič: Po mednarodnih listinah veljajo ko

lektivne pogodbe le za tiste, ki jih sklenejo. 
Sklepanje kolektivnih pogodb pa je svobodno. 
To pomeni, da noben zakon ne more podrob
neje določiti sistema kolektivnih pogodb, tu
di ravni in vsebine ne more predpisovati. Vse 
je odvisno od svobodne volje pogajalcev.

V konvenciji št. 154 Mednarodne organiza
cije dela piše, kaj vse je možno urejati s ko
lektivnimi pogodbami. Slovenija je ni ratifici
rala, ker je naša sedanja ureditev z njo v veli
ki koliziji.

Drugi problem so stranke kolektivnih pogodb. 
Po mednarodnih pogodbah so to lahko le orga
nizacije delodajalcev in delavcev, v katerih je 
članstvo prostovoljno. Obrtna in gospodarska 
zbornica torej ne moreta biti partner na poga
janjih. Problem je v tem, da sindikati z njima 
ne moremo biti enakopravni, saj temeljita na ob
veznem članstvu in obvezni članarini. GZS lahko 
kadar koli odpove katero koli kolektivno pogod
bo in nič seji ne more zgoditi.

So problemi tudi s kolektivnimi 
pogodbami za javni sektor?
Miklič: Problem je zlasti zaradi tega, ker se 

država upira, da bi za javni sektor veljala ista 
načela kot za zasebnega. Sindikati pa menimo, 
da ni utemeljenih razlogov za dva ločena in raz
lična sistema kolektivnih pogajanj.

ZSSS je predlagala, naj zakon o 
kolektivnih pogodbah preuredi tudi 
reprezentativnost sindikatov in uredi 
reprezentativnost delodajalcev. Bo ta 
predlog mogoče uveljaviti?
Miklič: To vprašanje je politično povsem od

prto. Z zakonom o reprezentativnosti sindikatov 
je leta 1993 takratna oblast želela spodbuditi 
nastajanje novih sindikatov in hkrati zmanjšati 
moč in pomen ZSSS. Slabost tega zakona je 
tudi ta, da ne predvideva preverjanja reprezen
tativnosti. Sindikati, ki dobijo odločbo, osta
nejo reprezentativni za večno, ne glede na to, 
ali izgubijo večino članstva ali članstvo dolo
čene dejavnosti. Zaradi tega so danes reprezen
tativne sindikalne centrale, ki za to ne izpol

njujejo več pogojev, podobno velja tudi za ne
katere samostojne sindikate.

Ta zakon danes ne služi več svojemu prvot
nemu namenu in gaje zato treba spremeniti. 
Našemu predlogu, kako spremeniti način do
ločanja reprezentativnosti, nasprotuje večina 
sindikalnih central in sindikatov. Nasprotovali 
so tudi predlogom, ki so jih za sejo ekonom- 
sko-socialnega sveta pripravili strokovnjaki iz 
Evropske unije.

Kako je mogoče problem 
reprezentativnosti sindikatov in 
delodajalcev presekati in priti do 
zakona?
Miklič: Ker sem prepričan, da se sindikati 

med seboj in tudi z delodajalci o tem ne mo
remo dogovoriti, bi probleme morala presekati 
država. Ker ji sedanja sindikalna scena kar ustre
za, ne verjamem, da bo to tudi naredila. Lažje 
bi GZS odvzela funkcijo socialnega partnerja, 
saj je sama sprejela zakon, ki ni skladen z ev
ropskimi standardi.

Kako pa zakon o delovnih razmerjih 
vpliva na pogajanja in veljavnost 
kolektivnih pogodb?
Miklič: Prav vsaka kolektivna pogodba ima 

tudi določbe o njeni veljavnosti in postopku pre
nehanja. Po zakonu o delovnih razmerjih bo
do konec septembra v podjetjih, kjer so delavci 
organizirani v sindikat, prenehali veljati vsi 
splošni akti delodajalcev, ki urejajo delovna raz
merja. Do tega roka bi delodajalci morali s sin
dikati skleniti kolektivne pogodbe, usklajene 
z zakonom o delovnih razmerjih. Po tem za
konu bi bilo najboljše, da bi nove kolektivne 
pogodbe najprej podpisali v vseh dejavnostih.

To bo zaradi ravnanja GZS zelo težko doseči. 
Odločili so se, da najprej prenovijo splošno ko
lektivno pogodbo. Verjetno si želijo z njo za
gotoviti novo legitimnost za svojo vlogo so
cialnega partnerja.

Na roko jim gre tudi to, da isto želijo neka
tere sindikalne centrale, ki objektivno niso več 
reprezentativne.

In kako bo v tem položaju ravnala 
ZSSS?
Miklič: Nesporno bomo vztrajali pri zahtevi, 

da so kolektivne pogodbe dejavnosti temeljni 
akt za urejanje pravic in obveznosti iz dela. No
benega dvoma ni, da so razlike med dejavnostmi 
takšne, da vsega ni mogoče urediti le z eno po
godbo. Tudi ekonomski položaj denimo kemije 
je bistveno drugačen od gradbeništva ali teks
tila. Predpisovanje enotnih uniformiranih re
šitev s splošno kolektivno pogodbo zato ne pri
de več v poštev. Spremembe kolektivnih po
godb dejavnosti so potrebne tudi zaradi zako
na o delovnih razmerjih, kije prevzel nekate
re pravice iz splošne kolektivne pogodbe. Pra
vic, ki so v zakonu, naj v kolektivne pogodbe 
ne bi prepisovali. Morali pa bi podrobneje ure
diti vprašanja, ki jih zakon ni dovolj obdelal. 
Mislim denimo zlasti na postopke redne ali iz
redne odpovedi pogodbe o zaposlitvi, razpo
rejanje delovnega časa, odmore in počitke ... 

Je mogoče, da kolektivne pogodbe 
dejavnosti še nekaj časa ne bodo 
usklajene?
Miklič: Ta nevarnost res obstaja. Zato mo

rajo sindikati dejavnosti s svojimi aktivnost
mi doseči vsaj to, da se bodo pogajanja zače
la. Če pogajanj ne bo, ne bo mogoče ničesar 
podpisati.

Franček Kavčič
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Prisilne poravnave se največkrat 
zaključijo s stečaji družbah in zavodih, sodelovala v postop

kih uveljavitve pravic in ukrepala v primerih 
kršitev;

Namesto Kaluže Klepej

Na tiskovni konferenci je dosedanji sekretar Ladislav Kaluža 
predstavil poročilo o delu območne organizacije v preteklem letu. 
Njegovi sodelavci Forto Turk, Milica Dabanovič in Tone Motoh so 
opisali še razmere v podjetjih, ki so v krizi in lahko pričakujemo 
odpuščanja zaposlenih. Ker je Kaluža izvoljen za sekretarja 
Sindikata delavcev trgovine Slovenije, bo njegovo funkcijo do konca 
mandata opravljal Franci Klepej, dosedanji sekretar območnih 
odborov sindikatov s področja javnega sektorja.

Iz uvodne besede Kaluže in pisnega poro
čila povzemamo:

Aktivnosti območne organizacije so bile 
usmerjene k izboljšanju in varovanju mate
rialnih, socialnih in osnovnih delavskih pra
vic zaposlenih - članov sindikatov.

Čeprav se v Sloveniji podobno kot v Ev
ropski uniji počasi in vztrajno krepi social
no partnerstvo, v gospodarstvu še ni dovolj 
zaživelo. Glavna zavora je obnašanje GZS, ki 
želi biti eden od socialnih partnerjev, vendar 
nenehno onemogoča socialni dialog in poga
janja o spremembah plačne politike. Zato se 
glede cene dela najslabše plačanih skupin de
lavcev ni nič spremenilo. Zaradi tega naraš
ča nezadovoljstvo članov sindikatov, ki zahte
vajo, da se GZS izključi iz pogajanj o kolek
tivnih pogodbah dejavnosti.

Zaradi takšnega obnašanja krovne deloda
jalske organizacije socialni dialog in partne
rski odnos med sindikati in vodstvi podjetij 
razen redkih izjem ni zaživel.

Ker dialoga ni, vodstva družb posegajo v 
pravice zaposlenih in jim nalagajo nove ob
veznosti. Organizacijo dela spreminjajo od da
nes na jutri brez posvetovanja s sindikati ali 
sveti delavcev.

V takšnih okoljih nastajajo konfliktne raz
mere, saj so zaposleni o svojih pravicah in ob
veznostih premalo obveščeni, več je kršitev 
delovnopravne zakonodaje in kolektivnih po
godb.

Gospodarske razmere se že dalj časa slab
šajo zlasti v tekstilni industriji, gradbeništvu, 
lesni industriji in v gostinstvu, v zadnjem ob
dobju pa tudi v kmetijstvu in živilskoprede- 
lovalni industriji.

Za saniranje razmer se vedno pogosteje upo
rablja postopek prisilne poravnave, ki pa žal 
ne daje želenih rezultatov. Vodstva družb, zlasti 
v tekstilni industriji, se za prisilno poravna
ve praviloma odločajo prepozno. Ker so pro
grami finančne in kadrovske sanacije pisani 
na pamet, prihaja po neuspešnih prisilnih po
ravnavah do stečajev.

Veliko namernih kršitev zakonodaje je pri 
delovnem času, prerazporeditvah delovnega 
časa, nadurnega dela, možnostih izrabe let
nega dopusta, odmora za malico ipd. Tovrst

ne kršitve so zlasti v trgovinah, gostinstvu, obr
ti, gradbeništvu, tekstilni industriji.

Pokončna drža sindikalnih zaupnikov ne
malokrat povzroča poskuse omejevanje sin
dikalnega dela, izrivanja sindikatov iz pod
jetij, šikaniranje članov in zaupnikov, vključno 
s pobudami za disciplinske ukrepe. Večje tudi 
poskusov razbijanja sindikatov in članstva in 
ustanavljanja »rumenih sindikatov«, ki so naj
večja nevarnost sindikalnega gibanja.

Te aktivnosti vodijo vodstva posameznih 
podjetij, ki želijo sindikate zadržati za tovar
niško ograjo, brez strokovne in organizacij
ske pomoči območne organizacije, sindika
tov dejavnosti in ZSSS. Ko so po sprejemu 
novega zakona o delovnih razmerjih ugoto
vili, da se bo bodo morali o delovnih razmerjih 
in plačni politiki s sindikatom pogovarjati po
vsod, kjer so člani vanj povezani, jim noben 
širše povezan sindikat ne ustreza. Zaradi raz
prav o zakonu o kolektivnih pogodbah in rep
rezentativnosti sindikatov se je povečala tu
di aktivnost drugih sindikatov in central na 
celjskem območju.

Zaradi takšnih razmerje območna organi
zacija prevzemala tudi operativne naloge v po
sameznih družbah in zavodih. Sindikalni za
upniki, ki so potrebovali pomoč strokovnih 
sodelavcev iz območne organizacije, so bili 
pomoči vedno deležni.

Ob koncu lanskega leta se je začelo pove
čevati število brezposelnih. Zaradi odpuščanj 
in zaposlovanja za določen čas se zmanjšuje 
število aktivnih članov v ZSSS.

Kaj so delali
Na podlagi 18. in 19. člena statuta ZSSS je 

območna organizacija ZSSS Celje opravlja
la zlasti naslednje naloge in aktivnosti:

- organizacijsko in strokovno pomagala pri 
ustanavljanju in organiziranju sindikatov 
v družbah in zavodih;

- včlanjevala nove člane v sindikate dejav
nosti, vodila evidence članstva, nakazovala 
in razporejala članarino;

- pomagala pri ustanavljanju in delovanju 
svetov delavcev;

- spremljala izvajanje kolektivnih pogodb v

- organizirala pravno pomoč za člane sindi
katov in sindikalne organizacije;

- pripravljala zahtevke terjatev članov v po
stopkih prisilne poravnave ali stečaja, za
stopala člane v upniških odborih;

- pomagala pri organizaciji raznih oblik pri
tiskov v sindikatih družb in zavodih, vključ
no s stavko;

- sodelovala v organiziranih oblikah pritis
ka ZSSS in sindikatih dejavnosti na ravni 
države;

- pomagala sindikatom družb in zavodov pri 
izdelavi zaključnih računov in napovedi 
davka od dobička;

- organizirala seminarje za sindikalne zaup
nike in člane svetov delavcev, zlasti o za
konu o delovnih razmerjih;

- organizirala prvomajske prireditve na pe
tih lokacijah;

- posredovala pri najemanju kreditov pri De
lavski hranilnici in izdajala garancije za
nje.

Spisek aktivnosti s tem seveda ni zaključen, 
saj seje območna organizacija vključevala tudi 
v vse druge naloge ZSSS in sindikatov dejav
nosti.

Pomoč dobilo 3500 članov
Mogoče je najboljša ilustracija podatek, da 

seje na območno organizacijo obrnilo 3500 
članov, ki so vsi dobili vsaj potrebne nasve
te. Ker pa z nasveti in na druge načine ni bi
lo mogoče rešiti vseh problemov, je imela 
pravna služba kar veliko dela.

Služba pravne pomoči je lani pomagala 25 
delavcem v zvezi s sklenitvijo delovnega raz
merja, zaradi razporejanja je pomoč dobilo 
230 delavcev, zaradi plač, nadomestil in drugih 
prejemkov je pomoč dobilo 133 delavcev, 20 
delavcem je bilo treba pomagati v disciplin
skih postopkih, 84 delavcem je prenehalo de
lovno razmerje, 99 delavcev je bilo trajno pre
sežnih, pravice iz zdravstvenega in pokojnin
skega zavarovanja je iskalo 71 delavcev, za
radi stečajev pa je pomoč potrebovalo 115 de
lavcev.

Iskalci pravne pomoči v letih 2001 in 2002

2001 2002

Pravni nasvet 682 585
Zahtevek v podjetje 

ali zavod 107 188
Zahtevek izven podjetja 48 40
Predlog na sodišče 72 75
Pisno pravno mnenje 11 7
Prijava terjatev v 

prisilni poravnavi 149 127
Prijava terjatve v 

stečajnih postopkih 731 859

Skupaj primerov 1800 1881
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Pravna pomoč sindikatom podjetij

___________________________ 2001 2002
Pravni nasveti predsed

nikom - zaupnikom 36 29
Sodelovanje na

sestankih v podjetjih 12 17
Pisna pravna mnenja 19 7
Zastopanje na disci

plinskih obravnavah 15 14
Zastopanje na komisiji 
_za varstvo pravic____________40______ 10

Pravno pomoč je potrebovalo 137 članov 
SKEI, 128 članov sindikata gradbincev, 115 
članov sindikata trgovine. Veliko iskalcev 
Pomoči je bilo iz gostinstva, kemične in ne
kovinske industrije in iz tekstilne industri
je.

Območna organizacija je zastopala delav
ce v tehle stečajih in prisilnih poravnavah:

Podjetje Delavci Terjatve*
Scala Zarja, Petrovče 89 11
Kors, Rogaška Slatina 294 36
Sijaj, Štore 10 6
Mik, Prebold 134 180
TT Prebold________________43]________158

Terjatve so v milijonih SIT.

Kaluža pravi, da število iskalcev pravne 
Pomoči upada, vse več ljudi išče le nasve
te- Žal se tudi na Celjskem ljudje pogosto 
Prepozno odločajo za iskanje pomoči. Ze
te hudo jim je, ko jim na sindikatu pove
do, da so prišli prepozno in jim ne morejo 
več pomagati.

Po nepopolnih podatkih je lani na Celj- 
skem zaradi stečajev delo izgubilo več kot 
650 zaposlenih, le nekaj od njih je našlo dru- 
§o zaposlitev.

Po besedah Porta Turka je težak polo- 
?aj tudi v Montu iz Kozjega, ki je lani že 
lzpeljal prisilno poravnavo. V podjetju je še 
M4 delavcev, ki so bili zaradi pomanjka- 
Pia dela marca na kolektivnem dopustu. Iz

Na tiskovni konferenci so sodelovali (z leve) Milica Dabanovič, Ladislav Ka
luža, Franci Klepej, Forto Turk in Tone Motoh. Več kot desetim novinarjem 
se je Kaluža zahvalil za dobro sodelovanje, ki je prispevalo k večji učinkovi
tosti območne organizacije.

poslovnih razlogov je Mont letos odpustil 
novih 15 delavcev, veliko več jih je ostalo 
brez dela ob prisilni poravnavi. V tekstilni 
industriji je kar resna kriza, ki po Kaluže- 
vem mnenju napoveduje, da bodo obstala 
le podjetja z lastno blagovno znamko, tis
ta z Ion posli bodo propadla.

TT Prebold je po Turkovih besedah v zelo 
negotovem položaju. Lani so odpustili 160 
presežnih delavcev, sedaj jih je še 340. Od
puščeni delavci so že dobili dva obroka od
pravnine, sedaj je rok za tretjega. Še zapos
leni so dobili le tretjino plače za februar, na 
dve tretjini še čakajo. V podjetju je veliko 
nezadovoljstvo, morebitna stavka pa bi za 
podjetje pomenila konec.

Čeprav je Tovarna nogavic Polzela med 
najboljšimi in največjimi tekstilnimi pod
jetji, ima kar 760 zaposlenih, je tudi poslala 
52 delavcev na čakanje. Več kot polovica

V Šentjurju ogroženih 112 mesarjev
V Mesarstvu Šentjur so odpustili 45 de

lavcev. Nekaj jih vozijo na delo v Zalog, dru
gi delajo v KZ Laško in pri Strašku. Prob
lemi so nastali tik pred dokončanjem inves
ticije v novo klavnico. Ko bi bilo treba obrat 
odpreti, mu niso izdali dovoljenj. Mogoče 
Je to povezano tudi z nasprotovanjem temu, 

hi lastniki - Farma Ihan - imeli klavni- 
c'() na tem območju. Če ne bo klavnice, bo 
ete izgubilo tudi 67 zaposlenih v prede

lavi mesa in skupnih službah, je povedal^ in orvupiiui aiu/jirciii, jv^ j/w tu

Urk- Območna organizacija seje zaradi ne
spolnih sklepov (nič ne piše o odpravni- 
an) pritožila zoper sklepe o odpustu 45 de- 
aycev. Če to ne bo rešeno v tem tednu, bo 
ceha ubrati sodno pot.

J reševanju problemov sta se v Šentjur

ju že pogovarjala predsednik Sindikata kme
tijstva in živilske industrije Slovenije (KŽI) 
Srečko Čater in sekretar območnega odbora 
tega sindikata Forto Turk.

Cater in Turk sta se skupaj z direktorjem 
Mesarstva sestala tudi s šentjurskim župa
nom. Čeprav občina nima vpliva na izda
janje dovoljenj, ki jih izdaja upravna eno
ta, lahko vodstvo občine marsikaj stori za 
ohranjanje delovnih mest na svojem območ
ju. V Mesarstvu Šentjurje ogroženih vseh 
112 delavcev. Več o tem, kako bodo pristojni 
v Šentjurju skupaj s podjetjem rešili ta prob
lem, bo verjetno znano že v tem tednu. Sin
dikat KŽI se seveda zavzema za ohranitev 
delovnih mest.

se jih je že vrnila na delo. To podjetje ima 
kar dobre možnosti, saj nima težav s pro
dajo. Kupci pritiskajo le na znižanje cen.

Po besedah Toneta Motoha je Libela 
Maksima dočakala stečaj, s čimer je konec 
negotovosti delavcev. Večina se jih je pri
javila na zavodu za zaposlovanje, nekaj pa 
jih je dobilo drugo delo. Za 16 delavcev je 
območna organizacija vložila terjatve do ste
čajne mase. Gre za kar veliko denarja, ne
izplačane plače, neizplačane odpravnine, že 
prijavljene terjatve v prisilni poravnavi. Ter
jatve je območna organizacija pripravila ob 
prijazni pomoči stečajnega upravitelja, je 
poudaril. Ob tem je Motoh kritiziral delovno 
inšpekcijo. Čeprav ji je zaradi kršenja za
konov in kolektivne pogodbe SKEI poslal 
več prijav, ni dobil nobenih odmevov.

Problemi nastajajo tudi v Mesarstvu Pre- 
koršek, ki je že zaprlo obrat v Trbovljah. 
Čeprav še ni najav drugih odpuščanj, so za
posleni po Turkovih besedah zelo prestra
šeni.

V Ingradu seje prvič sestal upniški od
bor, je poročala Milica Dabanovič. Pred
stavniki največjih upnikov so menili, da je 
bila prisilna poravnava oklicana prepozno. 
Uprava je določila 67 presežnih delavcev, 
del jih je že našel drugo zaposlitev. Drugi 
bodo pravice počakali na zavodu za zapo
slovanje.

Glavna obravnava bo julija. Šele takrat bo 
jasno, ali se bo podjetje s hčerinskimi druž
bami po tej poti lahko rešilo. Območna or
ganizacija je že prijavila 200 milijonov iz 
naslova neizplačanih plač in 140 milijonov 
odpravnin. Največji problem je, kot sedaj 
kaže, kapitalska neustreznost. Sedaj se po
ložaj nekoliko izboljšuje, saj so zaposleni 
že prejeli plačo za februar. Ce bo prisilna 
poravnava uspešna, bo uprava Ingrad orga
nizirala kot enovito družbo.

Franček Kavčič
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S konference EKS o mladih
Evropska konfederacija sindikatov (EKS) 

je 14. in 15. marca v Bruslju organizirala kon
ferenco mladih. Njena osrednja tema je bila, 
kakšno naj bi bilo sindikalno gibanje v pri
hodnosti. Udeleženci so veliko govorili o tem, 
kako čim več mladih ljudi včlaniti v sindikate.

V razpravi je bilo ugotovljeno, da bi bilo 
treba sindikat približati mladim na različne 
načine, med drugim tudi:
- potrebno je spremeniti zunanjo podobo sin

dikata in jo približati mladim ljudem;
- s sindikatom naj bi se mladi seznanili že v 

času študija na fakultetah, saj jih veliko dela 
prek študentskega servisa;

- sindikat naj bi sodeloval v morebitnih pro
gramih pripravništva;

- z mladimi ljudmi naj bi sindikat vzposta
vil stik na festivalih, koncertih ipd.;

- spletni sindikalni portal naj bi nudil tudi 
možnost včlanitve v sindikat preko inter
neta;

- sindikat naj bi sponzoriral športne ekipe, 
kar naj bi bilo vidno tudi iz logotipov na 
majicah;

Nadaljevanje s prve strani

Tiskovna konferenca ZSSS in 
Pergama

Socialni sporazum 
pomeni socialni mir - 
ne zamrznitev pogajanj
ni krivec za zastoj pogajanj. Novega plačnega 
modela niso zahtevali le sindikati, ampak tudi 
stroka. GZS se torej postavlja tudi proti stro
ki. Izhodiščne plače in obvezni količniki raz
merij med plačilnimi razredi so po Semoli
ču anahronizem, so vir vsega zla. Tudi zakon 
o delovnih razmerjih več ne govori o izhodišč
nih, ampak o osnovnih plačah. Ta zakon so
cialne partneije tudi napotuje, naj delovna raz
merja in plače uredijo s kolektivnimi pogod
bami dejavnosti. Tudi ugledni gospodarstve
niki menijo, da jim sedanji plačni model ne 
ustreza in bodo poizkusili z novim. Tako so 
se med drugim odločili v Gorenju.

Semolič je bil kritičen tudi do privilegira
nega položaja GZS zaradi obveznega članstva 
in članarine. “Ker je GZS paradržavna insti
tucija, nima mesta med socialnimi partnerji. 
Sklicevanje GZS na Avstrijo je povsem ne
primerno, saj imajo v tej državi tudi obvez
no delavsko zbornico. Gospodarska zborni
ca pa podpisuje le kolektivne pogodbe za de
javnosti, v katerih ni prostovoljnih delodajal
skih organizacij,” je dejal Semolič

Nikjer v Evropi se ne bi moglo zgoditi, da 
se delodajalci in sindikati dogovorijo za no
vo tarifno prilogo, kasneje pa nekdo z vrha 
zbornice reče, tega ne boste podpisali. In prav 
to seje zgodilo po končanih pogajanjih za ko
lektivno pogodbo za kemično in gumarsko in
dustrijo. Po Semoličevih besedah je še bolj

- mlade ljudi bi bilo treba v sindikatu zaposliti 
na delovnih mestih in funkcijah, vidnih za 
javnost;

- sindikate bi bilo treba reformirati in s tem 
spodbuditi mlade ljudi za sodelovanje v sin
dikatih in njihovih aktivnostih;

- reklame na televiziji in v časopisih bi mo
rale mladim povedati, zakaj je dobro biti 
član sindikata;

- javno bi bilo treba objaviti tudi finančne 
ugodnosti, kijih prinaša včlanitev v sindi
kate in so zanimive za mlade (npr. popusti 
oz. ugodnosti pri zavarovanjih, počitniški 
aranžmajih, krediti ipd.);

- poudariti bi morali pomen brezplačnega 
pravnega svetovanja mladim ljudem, ki se 
zaposlujejo;

- pripraviti brošure o tem, kaj se dogaja v služ
bah, kako je potrebno zaščititi mlade ljudi 
pred šikaniranjem, izkoriščanjem itd.;

- organizirati posebne delavnice za mlade lju
di, ki imajo nižjo stopnjo izobrazbe.

Pripravil: Gregor Cerar

iz trte izvit razlog za odložitev pogajanj za le
sarstvo, saj so med drugim zapisali, da rast 
plač določa že podpisani dogovor in zakon na 
njegovi podlagi. Ta določa le usklajevanja iz
hodiščnih plač z inflacijo.

Vsi izgovori GZS kažejo na farso, saj de
lajo le za to, da se ne bi nič spremenilo. Prav 
zaradi tega, ker so opredelitev v socialnem spo
razumu, da seje treba v enem letu dogovori
ti za nov plačni model, izrabili za novo odlo
žitev pogajanj, je ZSSS zahtevala, naj se to 
črta iz sporazuma.

GZZ in ZDS: Slovenija ne 
potrebuje novega plačnega 
modela

Na skupni tiskovni konferenci sta Mi
ro Sotlar, podpredsednik GZS, in Stojan 
Binder, predsednik ZDS, odgovarjala na 
očitke sindikatov, da ti dve organizaciji ovi
rata pogajanja o socialnem sporazumu. Po 
Sotlarju bolj kot nov plačni model potre
bujemo prenovljeno splošno kolektivno 
pogodbo. Uskladitve z zakonom o delov
nih razmerjih so potrebne tudi kolektiv
ne pogodbe dejavnosti, kar naj bi naredi
le komisije za razlago.

Ker dogovor o politiki plač velja do le
ta 2004, se do tokrat delodajalci ne name
ravajo pogajati o plačah. Do takšnega sta
lišča imajo vso pravico.

Po Binderju sedanji plačni sistem omo
goča ustrezno stimuliranje zaposlenih in 
novega zato ne potrebujemo. Donosnost 
kapitala je dveodstotna in zato možnosti 
za povečevanje plač ni.

Oba govorca sta tudi omenila, da je 
ZSSS sama zahtevala, naj se iz besedila 
socialnega sporazuma umaknejo točke o 
plačni politiki.

SEDEM DNI V SINDIKATIH

Litoslrojčani
lahko
upajo

Po dolgotrajnih prerekanjih je negoto
vosti o poplačilu Litostrojevih upnikov 
konec.

V tem mesecu bo stečajni upravitelj ob
javil narok za prodajo nepremičnin, kijih 
je kar veliko.

Sindikalna podružnica SKEI v Litos
troju El pričakuje, da bo premoženje pro
dano za primerno ceno. Prodajo bo tudi 
sama propagirala.

Bivši delavci Litostroja lahko pričaku
jejo, da se bodo izvlekli iz revščine.

Janez Starman, 
predsednik SKEI Litostroj El

Socialnega sporazuma, ki simbolizira so
cialni mir, si ni mogoče predstavljati z zamrz
nitvijo pogajanj v dejavnostih, meni Semo
lič. Stališče GZS je mogoče razumeti kot ig
noriranje kolektivnih pogodb, najpomembnej
ših instrumentov urejanja odnosov v dejav
nostih in podjetjih. Ko zapišejo, da eno leto 
ne bo pogajanj o tarifnih prilogah, kažejo tudi 
podcenjevanje sposobnosti pogajalcev iz vrst 
direktorjev.

Po besedah Milana Utroše so raziskave v 
projektu Phare, naredili sojih strokovnjaki Ev
ropske unije, pokazale, da naša država ni ure
dila reprezentativnosti delodajalskih organi
zacij. Ugotovili so tudi, daje združenje de
lodajalcev priložnostno ustanovila GZS.

Utroša je še menil, da GZS vse manj opra
vičuje svoj obstoj s strokovnim delom, ki 
bi gospodarstvu pomagalo izboljšati kon
kurenčnost. Ker tega ne delajo, se iščejo 
med socialnimi partnerji in tako opraviču
jejo svoj obstoj. Ravnanje GZS kaže, da pros
tovoljnemu združenju delodajalcev ne prizna
vajo strokovnosti.

Vida Fras je dodala, daje podel v vodo tudi 
dogovor, po katerem bi bila večina odprav
nin takoj oproščena dohodnine.

Brane Mišičje bil kritičen do uporabe po
datkov o povprečnih plačah, saj se v njih skriva 
tudi velik delež plač po individualnih pogod
bah. Visoke plače po uradnih podatkih rastejo 
hitreje kot povprečne in najnižje. Povedal je 
še, da v sosednji Avstriji nimajo splošne ko
lektivne pogodbe. Za združenje delodajalcev 
je dejal, daje bajpas firma GZS. Čas bi bif 
da združenje začne delati samostojno.

Mišič tudi meni, da bi zaradi izjav GZS 0 
tem, da se plače povečujejo skladno z uzako; 
njeno eskalacijo, ZSSS lahko zahtevala, naj 
se povečujejo vse plače, čemur delodajalci od
ločno nasprotujejo.

Franček Kavč'c
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Letna konferenca območne organizacije ZSSS Domžale

Naredili vse, kar so zmogli
Prejšnji četrtek so na letni konferenci območne organizacije ZSSS 
Domžale obravnavali poročilo o delu v lanskem letu in programske 
usmeritve za letošnje leto. Kot je poročala sekretarka območne 
organizacije Justi Arnuš, so v organizaciji naredili, kar so zmogli. 
Narejenega je bilo kar veliko in člani konference so potrdili poročilo 
■n tudi nove programske usmeritve. Precej so razpravljali o finančnih 
vprašanjih, saj prihodki ne zadoščajo za pokrivanje odhodkov.

Za sejo je strokovna služba pripravila kar 
obsežno pisno gradivo. Arnuševa je vanj za
pisala, da so si najbolj prizadevali svetovati 
članom pri uveljavljanju pravic iz delovne
ga razmerja. Če si člani pri tem niso mogli po
lagati sami, jim je območna organizacija nu
dila Se pravno zaščito.

Sekretarka seje odzvala na vsa povabila iz 
Podjetij, s katerimi so člani in tudi sindikalni 
župniki opozarjali na nerešene probleme v 
Podjetjih. Reševala jih je s pogovori s pristoj- 
aimi osebami, pogosto tudi s pisnimi opozorili.

Izpeljali smo večji del programa, ob pomanj
kanju denarja kar največ. Ker je večina zaup- 
n>kov pri tem sodelovala, se jim je Arnuševa 
2ahvalila za prispevek. K uspešnemu delu je 
Prispevalo tudi sodelovanje z vodstvi sindi
katov dejavnosti in ZSSS. Zlasti Dušan Se- 
otolič je redno sodeloval na seminarjih, po
gosto tudi Gregor Miklič.

Pomoči pri sprejemanju podjetniških sploš- 
nih aktov in kolektivnih pogodb so bili de- 
'ežni sindikati podjetij As, Induplati, Farma, 
Helios, Grastro, Mlinostroj, Lip, Vele in File. 
Letos so v Lipu in Asu že napovedali odpuš
čanje.

Pri tem so v območni organizaciji ugoto- 
v'li, da sindikalni zaupniki iščejo pomoč še- 
'e, ko se znajdejo v težavah, praviloma pre- 
Ppzno. Poseben problem so sindikalni zaup- 
njki, ki zaradi strahu pred direktorji nasvetov 
niso pripravljeni sprejeti. Problematični so tudi 
zaupniki, ki so preveč prepričani o svojem zna
nju. Probleme občutijo tudi pokončni sindi
kalisti, saj skušajo direktorji omejiti možnosti 
Za njihovo uspešno delo.

Prisilna poravnava v podjetju Induplati Jarše 
Je bila resen poskus sanacije. Po programu fi
nančne reorganizacije naj bi bil odpuščen tudi 
ck‘l zaposlenih. Območna organizacija odpuš- 
^nuja ni mogla preprečiti, dosegla pa je, da 
s° odpuščeni dobili odpravnine. Za skoraj sto 
zaposlenih v podjetju Univerzale je območ
na organizacija prijavila terjatve v stečajnem
Postopku.

Čeprav je območna organizacija skušala 
^Podbuditi pogajanja o kolektivnih pogodbah 
v Podjetjih, zanje najpogosteje niso bile za- 
nteresirane ne uprave, ne sindikati podjetij.

Ker so plače na domžalskem območju pod 
Povprečjem v državi, je območna organiza- 

Jn z opozarjanjem dosegla, da so delavci pra- 
Oftia prejeli vse, kar jim je pripadalo, tudi 
zenico. V več podjetjih je dosegla tudi 

skc<IV°r 0 dodatnem prostovoljnem pokojnin- 
ni zavarovanju zaposlenih. 

lro.rejšnje leto so zaposleni v Asu in Mlinos-

Po besedah Arnuševe socialno partnerstvo 
v veliki večini podjetij ni zaživelo, čeprav si 
je območna organizacija zanj zelo prizadevala. 
Podobno velja za soupravljanje v podjetjih. 
Zaradi tega so uprave več podjetij skušale z 
enostranskimi potezami zmanjšati pravice de
lavcev. Čeprav se direktorji teh podjetij s sin
dikatom sploh niso posvetovali, so poskuša
li zmanjšati pravice zaposlenih.

Območna organizacija Domžale je za svoje 
člane pripravila tudi počitniško letovanje. Ima 
namreč več počitniških prikolic in apartma.

O finančnem poslovanju območne organi
zacije je poročala Romana Josič. Bistven je 
podatek, da je lani porabila dobrega pol mi
lijona tolarjev več, kot je imela prihodkov. Za 
pravno pomoč je območna organizacija po
rabila 700.000 tolarjev. Precej denarja je šlo 
tudi za stroške letovanj, saj je bilo treba pla
čati vzdrževanje objektov.

Manjši dotok članarine je tudi posledica 
zmanjševanja števila članstva, kar je posledica

odpuščanj delavcev. Čeprav je denarja pri
manjkovalo, noben član ni bil prikrajšan pri 
uveljavljanju svojih pravic, je menila Arnu
ševa. Finančni problemi bodo rešeni šele po 
reorganizaciji območnih organizacij ZSSS, kar 
naj bi bilo opravljeno do konca letošnjega leta.

V razpravi je Metka Roksandič, izvršna sek
retarka v ZSSS, opozorila na naloge v zvezi 
s soupravljanjem. Poudarila je tudi potrebnost 
razvijanja socialnega dialoga. Kritična je bi
la do GZS, ki sedanji položaj skuša izkoris
titi zase in zato blokira pogajanja o kolektiv
nih pogodbah dejavnosti. Ker so kolektivne 
pogodbe dejavnosti po zakonu o delovnih raz
merjih najpomembnejši akt, bo treba problem 
GZS rešiti. Kritizirala je tudi delodajalce, ki 
so že našli luknje v zakonu in delavce odpuš
čajo, ne da jim bi plačali odpravnine.

Nekaj polemike je bilo v vprašanju, ali naj 
sindikati podjetij čakajo, da jim bodo sindi
kati dejavnosti pripravili vzorec podjetniških 
kolektivnih pogodb, ali naj se v to ob pomo
či območne organizacije zaženejo kar sami. 
Roksandicevaje menila, daje treba napeti vse 
sile, da bi čim prej prišli do kolektivnih po
godb dejavnosti. Ce bi bilo obratno, bi bile 
kolektivne pogodbe dejavnosti ogrožene.

Konferenca je sprejela tudi predlog finanč
nega načrta za letošnje leto. Ker so stroški or
ganizacije letovanj previsoki, bo območna or
ganizacija prodala dve počitniški prikolici.

Konferenca je sprejela tudi predlog praz
novanja prvega maja, ki bo tudi letos na Ko
ličevem. Območna organizacija bo v aprilu 
organizirala tudi dan odprtih vrat.

F. K.

Stečaji - nujno zlo?

stavkali in tako dosegli povečanje plač.

Čeprav smo se na stečaje težko privadili, 
danes za kakšnega že rečemo, da je bil za 
njegovo uvedbo že (zadnji) čas. Upniki, ki 
prijavljajo terjatve, upajo, da bodo dobi
li poplačane, kar je žal odvisno le od veli
kosti stečajne mase. Terjatve delavcev v 
manjših podjetjih običajno znašajo prek sto 
milijonov tolarjev, v večjih pa številke se
gajo v milijarde.

Prav je, da uspešna podjetja skrbijo za 
maksimiranje dobička, kar je v tržnem gos
podarstvu ena pomembnejših nalog. Sla
bo pa je, da skrbijo tudi za maksimiranje 
izgub. Kljub vsem reorganizacijam in sa
nacijskim načrtom se izguba podjetja le po
večuje in na koncu se zgodi stečaj. Zaradi 
slabih rezultatov se morajo pred setčajem 
delavci odpovedovati regresom, delu plač, 
povračilom stroškov, jubilejnim nagradam. 
Zadovoljijo se z obljubo, da bodo vse to do
bili takoj, ko bo mogoče. Še malo naj po
trpijo, še naprej naj bodo pripadnipodjetju 
in še naprej naj dobro delajo, saj le tako 
podjetje lahko posluje naprej.

V naši državi si prizadevamo za ohranitev 
delovnih mest. Če ima delavec delovno mes
to in dobro opravlja svoje delo ter zanj pre
jema minimalno plačilo, ni nič narobe, če 
se mora odpovedovati zaslužku, pa običaj

no zanj ni dobro, saj lahko le upa, da bo 
to kasneje dobil poplačano. To je še pose
bej moteče, ker si vodstva podjetij vzame
jo svoj zaslužek ne glede na to, ali svoje 
delo opravljajo dobro.

Zato bi v podjetjih, ki poslujejo s teža
vami, morali pri poskusih ohranjanja de
lovnih mest ocenjevati zlasti to, ali imajo 
perspektivo. Če do stečaja pride prepoz
no in se z njim zavlačuje, delavci izgubljajo 
vedno več. Delo v takšnih razmerah jih tudi 
dodatno fizično in psihično izčrpuje in tudi 
težje najdejo novo zaposlitev.

Ker iz stečajne mase podjetja ne dobijo 
niti dela terjatev, običajno dobijo le nado
mestilo Jamstvenega in preživninskega skla
da. Namesto od svojega podjetja dobijo 
majhno pomoč državnega sklada. Denar 
za to pomoč dajemo vsi državljani, ki ta
ko plačujemo za grehe neodgovornih up
rav.

Ravno zato bi se, ko kljub slabemu po
slovanju podjetja poudarjamo ohranjanje 
delovnih mest, morali večkrat vprašati, kak
šna so ta delovna mesta, kako dolgoroč
na so in kakšne posledice ohranjanje de
lovnih mest prinaša. Predvsem pa - kdo je 
odgovoren in ali dejansko odgovarja.

Romana Josič
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Anketa o študijskih krožkih

Delo v študijskih krožkih je treba 
nadaljevati

V Območni organizaciji ZSSS v Podravju tudi letos organizira
jo študijske krožke, ki so se uveljavili kot ena od najbolj uspešnih 
metod usposabljanja sindikalnih zaupnikov. V Ormožu poteka kro
žek na temo Zakaj sem član sindikata (mentorica je Mira Zličar), 
v Slovenski Bistrici obravnavajo temo Lepo je biti sindikalist (men
tor je Dušan Detiček), v Mariboru pa Skrb za zdravje na delov
nem mestu (mentorica je Marija Erakovič). Hkrati se Breda Crn- 
čec na Andragoškem zavodu usposablja za mentorico študijskih 
krožkov. Načrtuje, da bo vodila študijski krožek na temo Poezija 
v sindikatih.

V območni organizaciji ZSSS v Podravju so od leta 1995 do danes 
organizirali 16 študijskih krožkov, na katerih se je usposabljalo 
več kot 150 sindikalnih zaupnikov in funkcionarjev. Nekatere ude
ležence študijskih krožkov smo vprašali, zakaj sodelujejo v njih 
in katere teme jih zanimajo.

Izkušnje sindikalnih študijskih krožkov segajo 
tudi preko meja

Veronika Fermevc Ban, Elektro Maribor:
Študijski krožki so izjemno učinkovita oblika 
vseživljenjskega učenja in usposabljanja sin
dikalnih zaupnikov. Pred kratkim sem bila na 
Ohridu v Makedoniji, kjer bomo ženske iz ener
getike ter kemijske, nekovinske in gumarske 
industrije iz držav na območju nekdanje Jugo
slavije pripravile letno konferenco o položaju 
žensk. Poleg številnih drugih tem bomo na njej 
govorile tudi o vseživljenjskem učenju in uspo
sabljanju.

Že na pripravljalnem sestanku na Ohridu sem 
svojim kolegicam iz drugih držav posredovala naše izkušnje iz dela 
študijskih krožkov. Sindikalistke iz drugih držav so za to obliko uspo
sabljanja pokazale veliko zanimanje. Na sestanku sem se počutila kot 
nekakšen sindikalni ambasador. Naši študijski krožki tako odmeva
jo tudi prek slovenskih meja.

Usposabljanje poteka v neformalnih oblikah
Lidija Vamberger, Florina: Študijski krožki 

so najbolj uspešna oblika usposabljanja članov 
sindikata in sindikalnih zaupnikov, kar jih po
znam. Njihova prednost je v tem, da v njiho
vem delu vsi sodelujemo prostovoljno in da naše 
delo poteka v neformalnih oblikah. Tako lah
ko zelo učinkovito in v sproščenem vzdušju 
eden na drugega prenašamo znanje in izkuš
nje. Če bom imela priložnost, bom v delu sin
dikalnih študijskih krožkov še sodelovala.

m
Težko je biti dober sindikalist

Dušan Detiček, mentor študijskih krožkov:
Čeprav mnogi menijo, daje lepo biti sindika
list, je brez dodatnega izobraževanja in uspo
sabljanja čedalje težje biti dober sindikalist. Sin
dikalni zaupniki se lahko uspešno zavzemajo 
za pravice delavcev samo, če veliko znajo in 
če so ustrezno usposobljeni. Do obojega pa lah
ko najlažje pridejo s sodelovanjem v študijskih 
krožkih.

I1
t/

Informacijski kotiček
Inflacija* Februar Marec
Skupaj 0,5 % 1,0%
Blago 0,4 % 1,1 %
Storitve 0,7 % 0,9 %
Na letni ravni 6,2 % 6,6 %

Povprečna plača* 262.136

Povprečna plača po
kolektivnih pogodbah* 244.940

Povprečna plača po
individualnih pogodbah* 642.551

* indeks cen življenjskih potrebščin

* za december 2002

Lestvica za obračun davka od osebnih pre
jemkov izračunana na osnovi plače za decem
ber 2002

Zaposleni 2002
2001/
2002

Skupaj 902,2 99,9
Finančne in 
nefinančne družbe 523,1 99,6

Gospodinjstva in 
NPISG 240,5 99,4

Zaposleni 79,7 98,2

Samozaposleni 160,8 100

Država 138,6 101,9

Če znaša osnova znaša
daveknad do SIT

131.068,00 17%

131.068,00 262.136,00 35 %
262.136,00 393.204,00 37 %

393.204,00 524.272,00 40%

524.272,00 786.408,00 45 %

786.408,00 50%

Sodelovanje v študijskem
krožku človeka obogati

Doroteja Tratnik, Osnovna šola Ludvika 
Pliberška: Človek ugotovi, koliko je s študij
skim krožkom pridobil in kaj mu je pomenil 
šele, ko se krožek konča. Vsak udeleženec lahko 
s študijskim krožkom ogromno pridobi tudi kot 
človek. V študijskih krožkih ljudje izmenjujejo 
znanje in izkušnje, s tem pa eden drugega 
bogatijo.

Za študijske krožke je čedalje 
več zanimanja

Dušan Ferenc,
Felpt: Mislim, da bi 
bilo za vsakega sindi
kalista dobro, da bi 
vsaj enkrat v svoji sin
dikalni karieri sodelo
val pri delu študijske
ga krožka. V študij
skem krožku človek 
pridobi veliko znanja 
in izkušenj, kar mu ko
risti tako pri delu kot
pri sindikalnem delovanju, pa tudi sicer v živ
ljenju. Še zlasti se nauči komunicirati z dru
gimi ljudmi. Včasih v šali rečem, da bi mo
rali za sodelovanje v študijskih krožkih p'11' 
čevati, saj od njih veliko odnesemo. Ker je 
študijske krožke večji interes kot na začetku- 
je to dokaz, da gre za uspešno in ljudem pr^ 
jazno obliko usposabljanja. Sam bi z veselju11 
sodeloval še v kakšnem študijskem krožku- 
na katerem bi obravnavali socialno problem11 
tiko.Strokovna služba ZSSS
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ZSSS v času tranzicije ne sme iti v pozabo
Stanislav Šajn, območna organizacija 

ZSSS: Študijske krožke sem spoznal kot zelo 
zanimivo in koristno obliko vseživljenjskega 
učenja. Sodeloval sem v krožku o ohranjanju 
in beleženju sindikalnega dela. Zato sem se od
ločil, da bom smiselno uredil arhiv območne 
organizacije ZSSS v Podravju. Na ta način bom, 
tako vsaj upam, prispeval k temu, da delo Svo
bodnih sindikatov v času tranzicije ne bo šlo 
v pozabo.

Prispevek k osveščanju ljudi
Branko Bezjak, Prehrana: V sindikatu 

delavcev trgovine smo še posebej veseli vseh 
°hlik izobraževanja in usposabljanja, ki prispe
jo k osveščanju ljudi. Trenutno je največji 
Problem delavcev v trgovini delovni čas, saj mo
rajo trgovke in trgovci delati tudi ob nedeljah 
ln praznikih. Ta problem je mogoče rešiti sa- 
1110 z osveščanjem ljudi. K temu pa veliko pri
spevajo tudi študijski krožki, ki jih organizi
ramo v sindikatu. Veliko pa lahko za osvešča
nje ljudi storijo tudi mediji. Zato je prav, da pi
šejo tudi o delu študijskih krožkov.

•>.£v , '

Usposabljanje je trenutno prednostna naloga
Branko Medik, območna organizacija 

SKEI: Usposabljanje članov in sindikalnih za
upnikov je ena od prednostnih nalog sindika
ta. Na začetku naslednjega leta bo začel velja
ti novi zakon o delovnih razmerjih. Da delo
dajalci delavcev ne bi žejnih peljali čez vodo, 
bodo morali biti sindikalni zaupniki dobro uspo
sobljeni za uresničevanje novega zakona. Me
nim, da bi naše zaupnike lahko uspešno uspo
sabljali tudi preko študijskih krožkov, saj imamo 
z njihovim delom v Podravju že veliko pozitiv
nih izkušenj.

Čestitke vsem udeležencem študijskih krožkov
Marija Erakovič, vodja študijskih krož

kov: Kaj so študijski krožki in kaj pomenijo 
Udeležencem, lahko največ povedo oni sami. 
jšurna od srca čestitam vsem dosedanjim ude- 
ležencem katerega koli od 13 krožkov, kolikor 
SlTK> jih pripravili v območni organizaciji ZSSS 
v Podravju. Priznanje Andragoškega centra Re
publike Slovenije smo si s prizadevnim delo- 
Var\jem prislužili vsi skupaj. Brez sindikalnih 
Rupnikov, ki so za delo in učenje namenili velik 
dul svojega prostega časa, priznanja ne bi do- 

ui- Ponosna sem na naše skupno delo.

prispevek k promociji ZSSS
Darinka Auguštiner, Splošna bolnišnica 

Maribor: V sodobnem svetu postaja nenehno 
učenje in izpopolnjevanje ena od osnovnih po
treb ljudi. Studijski krožki, ki jih organizira
mo v sindikatih, našim članom pomagajo pri 
zadovoljevanju te potrebe. Hkrati pa študijski 
krožki prispevajo tudi k večji usposobljenosti 
naših članov in zaupnikov, s tem pa tudi k bolj 
učinkovitemu delu ZSSS kot celote. Kot ude
leženka več študijskih krožkov sem ponosna 
na priznanje, ki smo ga dobili od Andragoškega 
centra. To priznanje prispeva tudi k promociji 

^ v strokovni javnosti in je dokaz, da se v Svobodnih sindikatih
?avedaiuto pomena znanja in vseživljenjskega učenja.

Tomaž Kšela

Sindikalna lista
April 2003 Gospodarske dejavnosti

(temelj je SKP 
za gospodarstvo) 

SIT
Prvi del

Javni sektor" 
(nekdanje 

negospodarstvo) 
SIT

1. Dnevnice
- cela dnevnica

(nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti) 3.500,00 4.511,00
- polovična dnevnica

(nad 8 do 12 ur odsotnosti) 1.750,00 2.254,00
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur) 1.218,00 1.570,00

2. Kilometrina (od 1. 10. 2002 dalje) 56,22 56,22
(od 29. 10. 2002 dalje) 55,83 55,83
(od 12. II. 2002 dalje) 53,94 53,94
(od 26. 11. 2002 dalje) 52,26 52,26
(od 10. 12. 2002 dalje) 53,70 53,70
(od 24. 12. 2002 dalje) 54,99 54,99
(od 4. 2. 2003 dalje) 55,02 55,02
(od 18. 2. 2003 dalje) 55,05 55,05
(od 4. 3. 2003 dalje) 54,24 54,24

3. Ločeno življenje’ 101.616,00 65.845,00

4. Prenočišče - povračilo stroškov prenočevanja do višine zneska po 
predloženem računu, ki ga odobri delodajalec

5. Regres za prehrano (od 1. 1. 2003)
- po SKPGD (na delovni dan) 698,00 698,00

Drugi del
1. Jubilejne nagrade

- po SKPGD (delo pri zadnjem delodajalcu)
-za 10 let 68.964,00
-za 20 let 103.446,00
-za 30 let 137.928,00

55.354.00
83.031.00

110.708.00

2. Odpravnina ob upokojitvi 508.082,00
oziroma dve plači 

delavca, če je to 
zanj ugodneje

741.240,00 
oziroma tri plače 
delavca, če je to 

zanj ugodneje

3. Solidarnostne pomoči’
- po SKPD - ob smrti delavca 152.425,00

- ob smrti v ožji družini 76.212,00
110.708,00

4. Minimalna plača (od 1. 12. 2002) 103.643,00 103.643,00

5. Zajamčena plača (od 1. 12. 2002) 50.559,00 50.559,00

6. Regres za letni dopust
- socialni partnerji so se dogovorili, da znaša minimalni regres 

za leto 2003 132.170,00 SIT, kar bo v kratkem objavljeno 
v uradnem dokumentu 132,170,00 132.170,00

-ali največ 183.495,00
(70 % povprečne slovenske plače)

* 1. Javni sektor tudi v okviru gospodarskih dejavnosti izplačuje ločeno živ
ljenje po zakonu (Uradni list RS št. 87/97).

2. V javnem sektorju se uporablja zakon, za jubilejne nagrade, regres za let
ni dopust in solidarnostno pomoč pa kolektivna pogodba.

3. Regres za letni dopust v negospodarstvu je določen z Aneksom, Uradni list 
RS št. 99/01.

4. Izhodiščna plača za I. tarifni razred v Splošni kolektivni pogodbi za negospo
darstvo za januar 2003 znaša 52.473 SIT.

5. Osnova za določanje plač in drugih prejemkov iz delovnega razmerja od 
1. januarja 2003 znaša na mesec bruto 173.374 in neto 110.708 SIT (po
datek za nekdanje gospodarstvo).

Strokovna služba ZSSS
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Pogovor z dolgoletnim predsednikom SDE v Nafti Lendava Ivanom Krpanom

Petnajstleini sindikalni boj za 
ohranitev delovnih mest ni bil zaman

»Delavci Nafte Lendava smo se morali ob 
pomoči svoje sindikalne podružnice Sindikata 
delavcev dejavnosti energetike Slovenije 
(SDE) več kot petnajst let odločno boriti za 
ohranitev delovnih mest in za socialno var
nost vseh zaposlenih v podjetju. Na začetku 
letošnjega leta seje agonija Nafte in v njej za
poslenih delavcev končno začela razpletati. 
Zdaj že lahko rečemo, da naš boj ni bil za
man,« pravi dolgoletni predsednik podružnice 
SDE v Nafti Lendava Ivan Krpan.

Država je preprečila 
modernizacijo rafinerije

Za delavce Nafte so se začele težave v sre
dini osemdesetih let prejšnjega stoletja, ko 
je, kakor pravi Krpan, država preprečila mo
dernizacijo rafinerije. V podjetju so pred tem 
že nabavili novo rafinerijo, ki sojo nato za 
tretjino cene prodali na Kitajsko, na plečih 
Nafte pa so ostali krediti, ki jih je najela za 
nakup. »Pri preprečitvi modernizacije rafi
nerije je šlo za politično in ne strokovno od
ločitev. Delavci sumimo, daje že takrat v za
kulisju svojo vlogo odigralo podjetje, ki je 
želelo na slovenskem trgu ohraniti monopolni 
položaj.«

Nafta je tako ob koncu osemdesetih let ime
la zastarelo rafinerijo in veliko kreditov. Ker 
je nadaljevala proizvodnjo s staro tehnolo
gijo, je bila čedalje manj konkurenčna, iz
črpavalo jo je tudi odplačevanje dragih kre
ditov. »Ko so se omenjenim težavam pridru
žile še posledice razpada nekdanjega jugo
slovanskega trga, se je podjetje na začetku 
devetdesetih let znašlo v zares hudi krizi,« 
se spominja Krpan. »Na rafinerijsko dejav
nost so bile vezane vse druge dejavnosti. Za
radi krize v rafineriji je bil zato ogrožen obstoj 
celotne Nafte.«

Ker so modernizacijo rafinerije v Nafti, ki 
naj bi letno predelala dva milijona ton su
rove nafte, načrtovali dalj časa, so do Len
dave zgradili tudi odcep od naftovoda, po ka
terem se nafta iz jadranskih luk pretaka v 
srednjo in jugovzhodno Evropo. Tudi ta od
cep zdaj ni primerno izkoriščen.

Po Krpanovih besedah so še danes števil
ni delavci prepričani, daje država v sredini 
osemdesetih let storila napako, ko je Nafti 
preprečila modernizacijo rafinerije. »Čas je 
pokazal, da so imeli takrat Jože Hajdinjak 
in njegovi sodelavci, ki so se zavzemali za 
modernizacijo rafinerije, popolnoma prav.«

Nadomestnih programov ni bilo
Ko je država Nafti preprečila moderniza

cijo in razvoj, ji je obljubila nadomestne pro
izvodne programe, vendar svoje obljube po 
Krpanovih besedah ni nikoli uresničila. »Naše 
podjetje ni v drugi polovici osemdesetih in na 
začetku devetdesetih let dobilo nobenega na-

Ivan Krpan: Doslej noben delavec Naf
te ni ostal brez socialne varnosti.

domestnega programa, ki bi Nafti zagotovil 
prestrukturiranje, perspektivo in razvoj.«

Huda kriza je začela ogrožati tudi delov
na mesta v podjetju. Kdo ve, kakšno usodo 
bi v doživela Nafta, če se za ohranitev de
lovnih mest ne bi tako odločno zavzela po
družnica sindikata SDE v podjetju.

»Ohranitev delovnih mest je bila za naš sin
dikat še toliko bolj pomembna, ker sodi Len
dava z okolico med najmanj razvita območja 
v Sloveniji, kjer je stopnja brezposelnosti med 
najvišjimi v državi,« pojasnjuje Krpan. »Če 
bi ukinili delovna mesta v Nafti, bi se stop
nja brezposelnosti še bolj povečala, naši člani 
pa bi v Lendavi in Pomurju izjemno težko 
našli novo zaposlitev. Zato seje naša podruž
nica SDE odločno postavila v bran delovnih 
mest v Nafti, pri tem pa nas je nenehno pod
piral tudi sindikat SDE Slovenije v celoti.«

Bitka za ohranitev delovnih mest v Nafti 
je naletela na odmev tudi v politični javnosti, 
še zlasti, ker na območju Lendave živi mad
žarska manjšina. Vodstvo lendavske občine 
je večkrat opozorilo, da bi ukinitev delov
nih mest v Nafti močno poslabšala socialne 
razmere in možnosti za preživljanje na tem 
narodnostno mešanem območju.

Medtem ko je v sredini devetdesetih let 
Nafta pod bremenom starih dolgov zaradi za
starele rafinerije »hirala«, delavci pa so se 
ob pomoči SDE borili za ohranitev delov
nih mest, je država, ki je 55-odstoten last
niški delež prenesla na Petrol, mrzlično is
kala rešitve.

»Ko je država prenesla lastnino na Petrol, 
smo delavci sprva upali, da bo to podjetju 
prineslo rešitev. Mislili smo, da se bo Petrol 
poleg trgovine začel ukvarjati tudi s proiz
vodnjo naftnih derivatov,« pojasnjuje Krpan. 
»Nekdanji direktor Petrola Premk nam je ob
ljubil posodobitev rafinerijske dejavnosti in 
svetlo bodočnost, na žalost pa je preminil v 
prometni nesreči. Številni delavci so še da
nes prepričani, da bi Petrol pod Premkovim 
vodstvom v Nafti ohranil rafinerijsko dejav
nost.«

Dolgoletna agonija in 
neuspešno iskanje rešitev

Po eni od opcij naj bi rafinerijsko dejav
nost prevzel in moderniziral strateški part
ner iz tujine. Kakor pravi Krpan, so strokov
njaki v zvezi s tem že delali analize, vendar 
je takšni rešitvi nasprotoval Petrol. Domači 
in tuji strokovnjaki so naredili tudi veliko štu
dij o upravičenosti morebitne gradnje nove 
rafinerije. Nekateri srtokovnjaki so ugoto
vili, da bi bila izgradnja upravičena, drugi, 
pri katerih je študije naročil Petrol, pa so ugo
tavljali diametralno nasprotno.

»Delavci smo čedalje bolj spoznavali, da 
lastnika ne iščeta najboljših rešitev, temveč 
da gre za zakulisne igre med Petrolom, dr
žavo in morda še kom,« pravi Krpan. »Ne
kateri so pač želeli pridobiti pri času, da bi 
zob časa sam razjedel rafinerijo, ki je bila iz 
leta v leto bolj zastarela. Oktobra leta 2000 
je Naftina rafinerija kljub nasprotovanju sin
dikata nehala obratovati. Za večno!«

Ko sta v zvezi s sanacijo Nafte država in 
Petrol igrala ping-pong, so si delavci resno 
prizadevali za sanacijo podjetja. Da bi ohra
nili delovna mesta, so na začetku devetde
setih let pristali na izplačilo nižjih plač, kot 
so jim pripadale po kolektivni pogodbi. De
lavci so morali zaradi pomanjkanja dela tu
di večkrat ostati doma na čakanju s 70-od- 
stotnimi plačami. Rešitve pa ni in ni bilo. Zato 
so delavci ob pomoči sindikata SDE tudi pri' 
tiskali na upravo podjetja in na oba lastni
ka. V minulem desetletju seje v Nafti zvrs
tilo veliko protestnih zborov in opozorilnih 
stavk, SDE pa je velikokrat zapretil tudi z 
zaporo mednarodnega mejnega prehoda med 
Slovenijo in Madžarsko v Dolgi vasi, ki ga 
je bil pred leti dejansko prisiljen za nekaj časa 
blokirati.

Sporazum med državo in 
Petrolom je prižgal lučko na 
koncu tunela

»Maja lani, ko je bilo v podjetju še oko h 
560 zaposlenih, sta država in Petrol vendarle 
podpisala sporazum o zagotavljanju osnovnih 
pogojev za sanacijo Nafte. S podpisom sp°' 
razuma je postala država 100-odstotni las*'
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lik Nafte, Petrol pa se je obvezal, da bo v 
love programe investiral devet milijard to
larjev. Država je na svoja ramena prevzela 
finančno sanacijo podjetja, kar je bila tudi 
njena dolžnost, saj je preprečila moderniza- 
cijo rafinerije. Sporazum je predvidel tudi 
reorganizacijo podjetja s kadrovskim pre
strukturiranjem. Vendar ob podpisu spora
zuma rafinerijske dejavnosti ni bilo več, ker 
J° je razjedel zob časa!«

»Podpis tega sporazuma je po desetletju 
agonije delavcem Nafte na koncu tunela ven
darle prižgal lučko,« pravi Krpan. »Ta luč- 
ka je delavcem, ki smo desetletje preživeli 
v stresnih razmerah ob nenehnem strahu za 
delovno mesto in socialno varnost, prinesla 
uekoliko olajšanja.«

Na podlagi sporazuma med državo in Pe
trolom so v Nafti izvedli reorganizacijo s 
kadrovskim prestrukturiranjem. Prvega mar- 
ca letos seje Nafta preoblikovala v holding, 
v okviru katerega je začelo poslovati več 
hčerinskih družb: Nafta Petrokem, Nafta 
Geoterm, Nafta Strojegradnja, Eko Nafta, 
htafta inženiring in Nafta informatika. Vse 
omenjene družbe so v 100-odstotni lasti 
Nafte, družba Geoenerg pa je v 50-odstot- 
n' lasti Nafte in 50-odstotni lasti Petrola. Po 
°ceni nadzornega sveta Nafte, na čelu ka
terega je Janez Terček, poteka sanacija Nafte 
Uspešno, saj seje izguba iz tekočega poslo- 
vanja lani zmanjšala. Tako je lani Nafta 
Ustvarila za okoli 305 milijonov tolarjev iz- 
8ube, leto poprej pa za 630 milijonov to- 
!arjev. Ob upoštevanju izrednih odhodkov 
ln prihodkov je podjetje lansko poslovno le- 
to končalo s 780 milijoni tolarjev dobička, 
^■cer pa stare obveznosti podjetja še ved- 
I10 znašajo okoli 10 milijard tolarjev, čeprav 
■te podjetje tujim kreditodajalcem vrnilo že 
°gromno sredstev.

Skrb za socialno varnost 
klavcev

V Nafti je decembra lani po reorganiza- 
J-Ui in prezaposlitvi delavcev v nove druž
be ostalo 110 trajno presežnih od 558 de- 
avcev. Po Krpanovih besedah je sindikat 

s’cer zahteval, naj uprava pripravi program 
te.ševanja trajno presežnih delavcev, vendar 
8a v pisni obliki ni dobil. Kljub temu pa vod- 
stVo podjetja zagotavlja, da noben delavec 
r,e bo ostal brez socialne varnosti. Okoli 70 
starejšim delavcem, ki jim do upokojitve 
teunjka manj kot pet let, je podjetje omo- 
^°čilo dokup delovne dobe ter jim zagoto-
vilo ustrezne odpravnine. Mnogi med nji-
.1 bodo do upokojitve počakali na zavo- 
11 za zaposlovanje, če jim seveda ne bo us- 
el° najti druge zaposlitve. Ob tem velja 

I meniti, da so med starejšimi presežnimi de- 
gaVci tudi trije zaupniki SDE (Marica Var- SoVVan Prendl in naš sogovornik), ki se iz 
im' .rnosti n's° sklicevali na sindikalno 
st- Un’vlet°, pač pa delijo usodo vseh drugih 
len . 'h delavcev. Vprašanje rešitve prob- 
nj u.starejših delavcev je bilo pri reorga- 
je i Nafte namreč zelo v ospredju, saj 
stru! a °fi začetku reorganizacije starostna 
v p jUra zaposlenih zaradi dolgoletne krize 

Jctju zelo visoka. Na osnovi izjav vod

stva seje med delavci v podjetju nekako raz
širil strah, da bo morala Nafta v stečaj, če 
ne bo sposobna rešiti 70 starejših delavcev. 
S takšnim kadrovskim prestrukturiranjem 
seje strinjal tudi nadzorni svet.

»V sindikatu nas zdaj skrbi še usoda 40 pre
sežnih delavcev, ki doslej niso bili razpore
jeni v nove družbe. Po zagotovilih uprave bo
do ti delavci dobili možnost prekvalifikaci
je, nato pa bodo nekatere prerazporedili v

družnici SDE v teh dneh izvedli volitve no
vih sindikalnih zaupnikov. Tako bo Krpan ap
rila svojo funkcijo predal nasledniku.

Črn scenarij se ni uresničil
S kakšnimi občutki eden najbolj pokonč

nih sindikalnih zaupnikov v Sloveniji zapušča 
zahtevno dolžnost, ki jo je odgovorno in us
pešno opravljal vrsto let? »Glede na dolgo
letno agonijo Nafte ni bilo lahko biti sindi

hčerinske družbe ali k drugim delodajalcem. 
Nekaj se jih bo verjetno tudi samozaposli
lo. V najslabšem primeru bodo morali neka
teri z odpravnino na zavod za zaposlovanje, 
vendar se v sindikatu zavzemamo, da takšna 
usoda ne bi doletela nobenega delavca,« po
jasnjuje Krpan.

Kako varna pa so delovna mesta v novih 
družbah? »Nove družbe so po zagotovilih 
vodstva postavljene na zdrave ekonomske te
melje. Zato v sindikatih upamo, da so delovna 
mesta v njih varna in da v novih družbah čez 
čas ne bodo začeli ponovno ugotavljati pre
sežnih delavcev. Sicer pa bo država posamez
ne družbe odprodala strateškim partnerjem. 
Upamo, da bo našla dobre lastnike, ki bodo 
poskrbeli za razvoj.«

Sindikalistom v minulih letih ni 
bilo lahko

Ko se je zavzemal za ohranitev rafinerije 
in delovnih mest se je Ivan Krpan skupaj z 
drugimi zaupniki nemalokrat znašel pod raz
ličnimi pritiski, pred katerimi pa niso popus
tili. »Najhuje je bilo, ko lastniki in posledično 
tudi uprava niso imeli dolgoročnega koncepta 
sanacije. Takrat sem zaradi sindikalne dejav
nosti naletel na šikaniranje s strani uprave, 
nadrejenih in nekaterih posameznikov,« pravi 
Krpan, ki mu ne takrat in ne danes tega ni 
veliko mar.

Ker Krpan in nekateri drugi sindikalni za
upniki ne bodo več zaposleni v Nafti oziro
ma njenih hčerinskih družbah, bodo v po

kalist v njej. Marsikdaj smo bili tudi v na
vzkrižnem ognju, saj so nekateri predstav
niki lastnikov in vodstva podjetja smatrali, 
da smo preglasni, medtem ko so nekateri de
lavci od nas terjali še več radikalnosti. Ven
dar pa sem zadovoljen, da smo dosegli tis
to, kar je bilo za SDE vedno bistveno: sanacija 
Nafte se je začela, večina delovnih mest je 
ohranjenih, poleg tega pa nihče od delavcev 
ni izgubil socialne varnosti. Tako kot mar
sikdo seveda pogrešam, da Nafti ni uspelo 
ohraniti rafinerijske dejavnosti in da Petrol 
še ni izvedel investicij, za katere seje s pod
pisom sporazuma zavezal. Nadvse pa sem ve
sel, da se tudi po zaslugi sindikata v Nafti 
ni uresničil črn scenarij!«

Krpan, ki je v Nafti delal kot tehnolog v 
energetiki, po duši in srcu ni samo sindika
list, temveč tudi inovator. S svojimi inova
cijami, za katere je dobil več priznanj, je pri
speval k razvoju podjetja in zmanjševanju 
stroškov, hkrati pa je z osebnim zgledom ka
zal, kako si velja prizadevati za blaginjo in 
razvoj podjetja. Od območne Gospodarske 
zbornice v Pomurju je dobil priznanje Ino
vator Pomurja. Sedaj, ko bo odložil zahtev
no sindikalno funkcijo, bo imel več časa za 
razmišljanje in načrtovanje tehniških izbolj
šav in inovacij.

Seveda pa bo, kakor sam pravi, še naprej 
rad pomagal tudi sindikatu SDE Slovenije, 
saj ima veliko izkušenj. »Če me bodo potre
bovali, se bom z veseljem odzval vabilu,« pra-

Vismeje- Tomaž Kšela
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Odpovedi delavcem 
Merinke Merikopa so nične

V začetku marca je stečajni senat okrožnega 
sodišča v Mariboru na predlog direktorja pod
jetja uvedel stečajni postopek za Merinko Me- 
rikop. Stečajna upraviteljica je 61 delavkam in 
delavcem takoj izročila odpoved pogodbe o za
poslitvi. Kako kaže, pa je direktor podjetja v svo
jem predlogu za stečaj pozabil navesti, da ima 
tekstilno podjetje Merinka Merikop status inva
lidskega podjetja. Za uvedbo stečajnega postopka 
za invalidsko podjetje pa mora dati soglasje mi
nistrstvo za delo, družino in socialne zadeve.

Sredi marca je na omenjeno ministrstvo pri
šlo anonimno sporočilo, daje za Merinko Me
rikop uveden stečajni postopek, čeprav minis
trstvo za to ni dalo soglasja. Zato je minister Vla
do Dimovski na to pisno opozoril predsednika

mariborskega okrožnega sodišča, ki je od ste
čajnega senata takoj zahteval poročilo. Stečaj
ni senat je nemudoma izdal sklep, po katerem 
bi moral direktor Merinke Merikopa v osmih 
dneh pridobiti soglasje pristojnega ministrstva 
za uvedbo stečajnega postopka, kar pa slednje
mu ni uspelo. Tako zdaj Merinka Merikop ni več 
v stečajnem postopku, odpovedi pogodbe o za
poslitvi pa so postale nične. Prizadetih delavcev 
do konca prejšnjega tedna o tem ni še nihče urad
no obvestil, vendar pa so za veselo novico iz
vedeli iz medijev. Da so odpovedi zares nične, 
sta javno potrdili tudi vodja mariborske enote 
inšpekcije za delo Helena Klinar in državna sek
retarka v ministrstvu za delo, družino in social
ne zadeve Stanka Tutta.

SEDEM DNI V SINDIKATIH
Konec minulega tedna so se delavci in delavke 

Merinke Merikopa zbrali na zboru delavcev. Na 
njem jim je direktor zagotovil, da bo umaknil 
predlog za uvedbo stečajnega postopka in da bodo 
ta teden dobili tudi plače za januar in februar.

Zdaj nameravajo Merinko Merikop problem 
rešiti tako, da bodo okoli 30 delavcev prezaposlili 
v matično podjetje Merinka, okoli 30, zlasti in
validnim delavcem, pa bodo izdali sklepe, da nji
hovo delo ni več potrebno. Ker invalidnim de
lavcem ni mogoče odpovedati pogodbe o zapos
litvi, bodo le-ti še naprej imeli pravice po pod
pisani pogodbi. Če vodstvo podjetja ne bo spoš
tovalo obljub, bodo delavke in delavci, kakor so 
napovedali, stavkali. K stavki bodo poskušali pri
tegniti tudi zaposlene v matičnem podjetju Me
rinka.

Kakor kaže, pa bo razmere v Merinki Meri- 
kopu zdaj vendarle nekoliko bolj kot doslej vzelo 
pod drobnogled ministrstvo za delo, družino in 
socialne zadeve, ki naj bi poslalo v podjetje po
sebno komisijo.

T.K-

Ttetjina premoženja Metalne 
ECCE v stečaju prodana

Stečajnemu senatu je uspelo prodati šest sklo
pov premoženja Metalne ECCE za skupno vred
nost 9(X) milijonov tolarjev. Tako je zdaj prodana 
okoli tretjina premoženja nekdanje Metalne EC
CE. Neprodano je ostalo samo premoženje, ki 
ga ima v najemu podjetje Montavar. To premo
ženje, ki je srce nekdanje Metalne, je stečajni 
senat kupcem ponudil za dve milijardi tolarjev.

Podjetje Montavar že dalj časa kaže interes 
za nakup premoženja, ki ga ima v najemu. V tem 
podjetju pa menijo, daje ponujena cena za dot
rajane in slabo vzdrževane objekte in naprave 
previsoka. Zato Montavar tokrat ni poslal ponud
be za nakup največjega dela premoženja, pač pa 
je kupil drugi naj večji sklop. En sklop je kupi
lo še podjetje Sanders, drugega podjetje Elterm

skupaj s podjetjem Mobit, tri sklope premože
nja pa je kupila Slovenska razvojna družba.

Po navedbah stečajne upraviteljice Vere Za
vrl, ki je s prodajo tretjine premoženja zado
voljna, saj so bile nekatere izklicne cene celo 
presežene, se bo upniški odbor sestal še ta te
den. Na njem se bodo dogovorili, kako naj po
teka prodaja največjega sklopa Metalne ECCE 
v stečaju. Morda bodo poskusili premoženje 
kupcem ponovno ponuditi v celoti za nekoli
ko nižjo izklicno ceno, lahko pa se odločijo tudi 
za prodajo po delih.

Prejšnji teden se je javno oglasila tudi podruž
nica sindikata kovinske in elektroindustrije 
(SKEI) v Montavarju, kjer je zaposlenih okoli 
330 delavcev. Člani SKEI so opozorili, da se ste

čajni postopek vleče že predolgo, zato premo
ženje na eni strani propada, po drugi strani pa 
so ogrožena njihova delovna mesta. Podjetje 
Montavar se ravno zaradi tega, ker še vedno ni
ma lastnih proizvodnih prostorov, pri sklepanju 
poslov srečuje s težavami. Partnerji težko skle
pajo dolgoročne pogodbe za proizvodnjo, dobavo 
in montažo investicijske opreme s podjetjem, ki 
je »podnajemnik« v podjetju v stečaju. Zaradi 
tega so bili v Montavarju v zadnjih mesecih pri
siljeni zmanjšati število zaposlenih.

Ker se stečajni postopek za Metalno ECCE 
vleče že tako dolgo, je zaskrbljen tudi sekre
tar območne organizacije SKEI v Podravju 
Branko Medik. Zato je predlagal, naj bi sedli 
za okroglo mizo najemniki, vodstvo mariborske 
občine, stečajna upraviteljica in predstavniki 
sindikata. Na pogovoru bi videli, kaj lahko s 
skupnimi močmi storijo za rešitev problemu- 
Sindikat si seveda prizadeva, da bi na lokaciji 
nekdanje Metalne ECCE ohranili čim več de
lovnih mest.

r. K-

Mramorjevi predlogi za 
sindikate niso sprejemljivi

Na pobudo ministra za notranje zadeve Rada 
Bohinca in ministra za finance Dušana Mramoija 
je bil 20. marca pogovor s predstavniki sindikatov 
javnega sektorja o nekaterih odprtih vprašanjih 
bodočega plačnega sistema.

Minister za notranje zadeve nas je obvestil, da 
je pri vladi oblikovan svet za sistem plač v jav
nem sektorju. Ta svet je obravnaval izhodišča za 
pogajanja o kolektivni pogodbi za javni sektor. 
Minister je zatrdil, da želijo v vladi s sindikati 
doseči soglasje o oblikovanju novega sistema 
plač. Čeprav seje rok za sprejetje zakona o raz
merju plač za oblikovanje kolektivne pogodbe 
za skupno metodologijo iztekel, je minister za 
nadaljevanje pogajanj.

Predlagal je še, naj bi kolektivno pogodbo za 
skupno metodologijo usklajevali z dinamiko po

gajanj o kolektivni pogodbi za javni sektor. Za 
vlado je sprejemljivo, da bi ta kolektivna pogodba 
imela samo tarifni del. Po ministrovih besedah 
bodo predložili pogajalska izhodišča za kolek
tivno pogodbo za javni sektor in imenovali več 
pogajalskih skupin za vsakb kolektivno pogod
bo dejavnosti. Minister je zagotovil, da v vladi 
ne bodo iskali enostranskih rešitev in ukrepov, 
ampak s sindikati iskali soglasje. Po ministro
vih besedah je skrajni rok za zaključek pogajanj 
september 2003. Predlagal je, da bi se pogajali 
dvakrat tedensko, ker bo zaradi roka I. januar 
2004 sicer zmanjkalo časa.

Minister za finance je predstavil finančne ok
vire v tem in prihodnjem letu in povedal, kaj vse 
bo potrebno storiti pri zmanjševanja inflacije. Go
voril je tudi o 1. januarju 2007, ko bi morali to

lar zamenjali za evro. Cilj vlade je znižanje in
flacije s 7,2 na štiri odstotke (inflacija v evrop
ski uniji je bila lani 2,3-odstotna). Po ministro
vih besedah je treba fiksirati vrednost tolarja glede 
na tečaj evra (posledice bodo občutili neto iz
vozniki). Vlada že od 24. decembra cene naft
nih derivatov nevtralizira s trošarinami in tako 
bo tudi v prihodnje. Pri določenih monopolih (npr- 
komunala in njihove cene storitev) je vlada pred
lagala in zahtevala prestrukturiranje, programe 
za znižanje stroškov v teh podjetjih in uveljav
ljanje vpliva vlade na gibanje cen teh storitev- 
Tudi na tem drugem področju bo vlada prevze
la nase določeno odgovornost in vodila polih' 
ko omejevanja in nevtralizacije cen teh storitev- 
Finančni minister je opozoril, da so odhodki p0 
ministrstvih glede na vse prihodke proračuna pre' 
visoki in da proučujejo tudi vprašanje morebit
nih sprememb proračuna. V finančnem minE' 
trstvu pripravljajo širši paket davčne reforme- 
med drugim tudi razbremenitev najnižjih pij11, 
obremenili pa naj bi višje dohodke in premože 
nje. Pri številnih kategorijah zaposlenih so se bisl 
veno povečali drugi prejemki.
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Mramorje povedal, da padec rasti BDP iz 3,7 
na 3,0 pomeni 60 milijard manjše prihodke pro
računa.

Inflacija po njegovi oceni pomeni netranspa- 
rentno prerazdeljevanje dohodkov. Če ne bomo 
odpravili sedanje indeksacije plač, ne bomo do- 
Segli 4-odstotne inflacije. Guverner Banke Slo- 
venije Mitja Gaspari sicer meni, da bi morala 
bdi inflacija 3,5-odstotna. Ocenjuje, da brez vsaj 
delne deindeksacije ne bo do leta 2007 mogoče 
doseči »mehkega pristanka« v evropski sistem 
deviznih tečajev in evra.

Ministrstvo za finance in vlada nameravata 
pripraviti širok paket ukrepov za izvedbo po
polne deindeksacije, ki bo omogočil zmanjša- 
nje inflacije na štiri odstotke. To zniževanje bi 
Začeli že letos in nadaljevali v prihodnjem le- 

Strokovnjaki imajo različna mnenja o na
ftnih zniževanja inflacije. Fiksiranje tečaja do
mače valute na Češkem je povečalo deficit na 
9 odstotkov, na Madžarskem pa na 8,7 odstot
ka. Do tega je prišlo, ker se niso ukvarjali z dru

gimi vzroki inflacije. Z vzroki inflacije bi se 
morali spopasti takoj, da bi ustvarili pogoje za 
višjo in zdravo gospodarsko rast v naslednjih 
letih. Sindikati javnega sektorja naj bi se s 1. av
gustom letos odpovedali zvišanju izhodiščne 
plače za 2,3 odstotka po kolektivni pogodbi za 
negospodarstvo.

Podpisani sem opozoril ministra, da naj pri 
ukrepih, ki lahko prizadenejo 592.805 zaposle
nih (od tega 150.000 v javnem sektorju), 490.000 
upokojencev, ravna tenkočutno. Zgledom sindi
katom naj bi z varčevanjem dala tudi vlada. Opo
zoril sem tudi na davčni dolg in prevelike razli
ke v plačah.

Predlog ministra za finance, da bi se sindika
ti odpovedali aneksu h kolektivni pogodbi za ne
gospodarstvo, bo težko izvedljiv. Zakon o sis
temu plač v javnem sektorju prepoveduje spre
minjanje kolektivnih pogodb in predpisov do za
četka njegove uporabe (1. januar 2004). Da so 
plačni predpisi zamrznjeni do začetka prihod
njega leta oziroma do začetka uporabe zakona,
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je potrdilo tudi Ustavno sodišče RS, ko je na po
budo Sindikata državnih in družbenih organov 
Slovenije (SDDO) leta 2002 presojalo ustavnost 
novelirane vladne uredbe o količnikih za dolo
čitev osnovne plače in dodatkih zaposlenim v 
organih državne uprave in delavcem na sodiš
čih. Tudi če bi se sindikati odpovedali poviša
nju plač v avgustu, bi vsak zaposleni lahko svojo 
pravico iztožil na sodišču.

Vlada bi povečala zaupanje v svoje namene, 
če bi se odpovedala enemu od večjih stroškov: 
nakupu letala (15 milijard tolarjev).

Vlada naj predvidi, kakšna bo možna prihodnja 
rast BDP ob morebitnem sprejetem paketu davč
nih ukrepov, koliko časa bo to obdobje trajalo 
in kakšna bo rast BDP v letu 2005, 2006, 
2007. Odgovoriti je potrebno, kako bo morebitna 
višja rast BDP vplivala na maso plač v javnem 
sektorju in kaj lahko zaposleni pričakujejo pri 
svojih plačah.

Drago Ščernjavič, sekretar Sindikata 
družbenih in državnih organov Slovenije

Šl Sindikat kovinske in
elektroindustrije Slovenije

1- Izhodiščne bruto plače po kolektivni pogodbi za kovinsko in elek- 
tfoindustrijo (Ur. 1. RS, št. 37/96), Aneks št. 1 (Ur. I. RS št. 
1‘*/99), Aneks št. 2 (Ur. I. RS št. 50/90), Aneks št. 3 (Ur. 1. RS št. 73/00), 
^beks št. 4 (Ur. I. RS št. 25/02), Aneks št. 5 (Ur. 1. RS št. 60/02)

ZA MAREC 2003 V SIT

Zahtevnostna skupina
Jarifni razred

Relativno 
razmerje od
1. 2. 2002

Izhodiščna 
bruto plača od
1. 12. 2002

I. Enostavna dela 1,0000 78.458
II. Manj zahtevna dela 1,1148 87.465

III. Srednje zahtevna dela 1,2390 97.209
IV. Zahtevna dela 1,4302 112.211
V. Bolj zahtevna dela 1,5736 123.462

Vi. Zelo zahtevna dela 1,8604 145.963
Vil. Visoko zahtevna dela 2,1950 172.215
^II1. Najbolj zahtevna dela
IX. Izjemno pomembna

2,5296 198.467

__ najbolj zahtevna dela 3,0076 235.970

Eskalacija (Ur. 1. RS št. 109/2002) 2,00 % (december 2002)

Aneks št. 4 h KPD (Ur. I. RS št. 25/02) s 1.2.2002 + 3.250 sit po posameznem 
tar*fnem razredu na januar 2002, aneks št. 5 h KPD (Ur. 1. RS št. 60/02)
^ Regres za letni dopust za leto 2002
" minimalno 132.170
" Po uredbi vlade 70 % povprečne plače v RS 172.956
^ ^vračila stroškov v zvezi z delom

regres za prehrano MAREC 2003 
dnevnice

' kilometrina (od 4. 3. 2003)
1' ^kateri drugi prejemki

- cela
- polovična
- znižana

25.404 S11 
3.500 sn 
1.750 sn 
1.218 sn
54,24 Sil

. 'iKa
^dejne nagrade:
* KPU za skupno delovno dobo ali delovno dobo pri zadnjem delodajalcu 
^neks št. 2 (Ur. 1. RS št. 50/99)
^ 23 '0 let 78.458 SU
^ Za 20 let 117.687 Sli

ža 30 let 156.916 Sil
Od

uPravnina ob upokojitvi: 503.019 SIT ali’
- ^arr>ostne pomoči:
- mrt delavca 335.346 SIT ali’
- (C3'0 167.673 SIT ali’
- n -]Sa bolezen dogovor delodajalec in sindika

0rnestilo za ločeno življenje 67.069 SIT ali’

5. Drugo
- minimalna plača od 12. 2002 (Ur. I. RS št. 109/2002)

103.643 SIT
- zajamčena plača od 1.8. 2002 (Ur. 1. RS št. 109/2002)

- povprečna mesečna bruto plača za JANUAR 2002 
na zaposlenega v RS

- povprečna mesečna bruto plača za NOVEMBER-JANUAR 2002

50.559 SIT

246.080 SIT

na zaposlenega v RS
začasna osnova za določanje višine nekaterih prejemkov 
(Ur. 1. RS št. 69/2002)

254.041 SIT

- bruto 167.673 SIT
- neto 107.068 SIT
povprečna mesečna bruto plača po dejavnostih JANUAR 2002
D Predelovalne dejavnosti skupaj
DJ/27 in 28 Proizvodnja kovin in kovinskih

205.498 SIT

izdelkov 205.268 SIT
DK/29 Proizvodnja strojev in naprav
DL/30, 31, 32 in 33 Proizvodnja električne

205.865 SIT

in optične opreme 210.702 SIT
DM/34 in 35 Proizvodnja vozil in plovil 215.240 SIT

Pojasnila
1. Izhodiščne plače:
Količniki povišanja plač (Ur. I. RS št. 109/2002), Aneks št. 4 h KPD (Ur. 1. RS št. 25/ 
2002), Aneks št. 5 h KPD
Vir: Tarifna priloga h kolektivni pogodbi dejavnosti (Ur. 1. RS, št. 37/96), Aneks št.
2, Aneks št. 3, Aneks št. 4, Aneks št. 5, Zakon
2. Regres za letni dopust:
Aneks k Splošni kol. pog. za gospodarstvo minimalno 132.170 (ni še uradno objav
ljeno), po uredbi vlade RS največ 70 % povprečne plače.
3. Povračila stroškov v zvezi z delom:
- REGRES ZA PREHRANO: 10 % povprečne mesečne plače na zaposlenega v RS 

v preteklih treh mesecih
- DNEVNICE: določene z uredbo
- KILOMETRINA: * 30 % cene neosvinčenega motornega bencina (95 okt.)
Vir: Uredba o višini povračil stroškov v zvezi z delom in drugih prejemkov, ki se pri 
ugotavljanju davčne osnove priznavajo kot odhodek (Ur. 1. RS, št. 72/93, 43/94, 62/ 
94, 7/95, 5/98, 48/2001), KPD
4. Izračun nekaterih drugih osebnih prejemkov:
- JUBILEJNE NAGRADE: Aneks št. 2 (Ur. 1. RS št. 50/99) k Kol. pog. dejavnosti
- ODPRAVNINA OB UPOKOJITVI: * osnova so tri povprečne bruto plače v gos

podarstvu za pretekle tri mesece oziroma mesečne bruto plače delavca, če je to 
ugodneje za delavca

- SOLIDARNOSTNE POMOČI: * najmanj ena povprečna bruto plača delavcev pri 
delodajalcu oziroma ena povprečna bruto plača v gospodarstvu za pretekle tri mesece, 
če je to ugodneje za delavca

- NADOMESTILO ZA LOČENO ŽIVLJENJE: * najmanj 40 % povprečne plače 
delavcev pri delodajalcu ali povprečne plače v gospodarstvu za pretekle tri mese
ce, če je to ugodneje za delavca

Vir: KPD, SKP
OPOMBA: Zakon o začasni določitvi osnove za določanje plač in drugih prejem
kov iz delovnega razmerja (Ur. I. RS, št. 19/97) določa začasno osnovo za določanje 
višine prejemkov pod 2., 3. oz. 4. alinejo. Sprememba osnove je bila objavljena v 
Ur. 1. RS št. 69/2002.

Oskar Komac, sekretar za ekonomsko-finančne zadeve
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»Fantje, ali ste opazili, kaj je ugotovilo računsko sodišče,« je 
pred dnevi pri malici v naši tovarniški menzi dejal rezkar Vili. »Šefi 
v nekaterih javnih podjetjih so imeli v minulih letih toliko dela, da 
sploh niso mogli izkoristiti letnega dopusta. Zato so si izplačali 
odškodnino za neizkoriščen dopust.«

»Če bi jaz imel milijonsko plačo, bi si tudi raje izplačal milijon
ček tolarjev odškodnine, kakor da bi se z ženo dolgočasil kje na 
morju,« je vzdihnil mizar Tone.

»Tone, pazi, kako govoriš o ženskah!« je povzdignila glas So
nja iz računovodstva. »Kolikor poznam tvojo ženo, se po dveh de
setletjih vajinega zakona ona dolgoča
si s tabo in ne ti z njo. Kdo ve, če si še 
sploh zakaj?«

»Sonja, bodi brez skrbi, da misli To
ne o ženskah vse najlepše. Zato si tudi 
Želi, da bi mu v žep, takole mimo plači
ce, ki mu jo tako in tako pobere žena, pa
del še kakšen milijonček tolarjev črne
ga fonda,« se je zarežal skladiščnik Ru
di in pomežiknil Tonetu. »Znjim bi si zlah
ka našel družbico, ob kateri se ne bi dol
gočasil, ali ne, Tone?«

»Fantje, šalo na stran!« je povzdignil 
glas strugar Lojze. »Javnemu podjetju, ki je tako odvisno od vod
stvene ekipe, da si ta ne more privoščiti niti dopusta, se slabo pi
še. Nujno bi ga bilo treba reorganizirati in ustrezno kadrovsko okre
piti. V takšno podjetje bi pravzaprav morala poseči država in ga 
usposobiti za normalno delovanje!«

»Lojze, ti si nor!« se je zarežal Rudi. »Pri nas se država vmeša v 
delovanje javnih podjetij samo, ko pride na oblast nova politična 
opcija. Novi oblastniki običajno na vodilna mesta v javnih podjet
jih takoj nastavijo svoje kadre, nato pa teče vse po starem naprej.«

»Ne vem, zakaj se čudite, da se imajo šefi javnih podjetij za ne
pogrešljive, saj so v našem podjetju razmere popolnoma enake,« 
je dejala Sonja. »Naš direktor že pet let ni šel na dopust, temveč si 
namesto dopusta izplačuje odškodnino v višini mesečne bruto plače.«

»Ha, ha, ha. Ta pa je dobra. Kdo pravi, da naš direktor že pet 
let ni bil na dopustu?« je smeje dejal kurir Peter. »Naš direktor je 
od svojega imenovanja na direktorski stolček pred petimi leti tako 
rekoč nenehno na dopustu.«

»Peter ima po svoje prav,« je dejala Sonja. »Našemu direktorju 
ni nikjer tako lepo kot v službi na svojem delovnem mestu.«

»Kako to misliš, da mu ni nikjer drugje lepo?« je zanimalo Vili
ja. »Saj vendar vsak mesec prejme osemnajstkrat večjo plačo kot 
mi delavci. S takšno plačico si verjetno ni težko organizirati pri
jetnega življenja?«

»Vili, denar ni vse,« je resno dejala Sonja. »Poglej: našega di
rektorja gledajo po strani vsi sosedi. Z njim se nočejo več družiti 
stari prijatelji. Bivši sošolci se ga izogibajo. Vse to se mu dogaja 
zaradi tega, ker ga nihče več resnično ne ceni, saj je imel v času 
privatizacije roke preveč obrnjene k sebi.«

Piše: Tomaž Kšela

Iz dnevnika delavca Jožeta

Odškodnina za 
letni dopust

»Zakaj bi se potem dobro počutil na delovnem mestu?« je po
vprašal Vili. »Sonja, pa menda ja ne boš rekla, da direktorja kdo 
ceni in spoštuje v naši tovarni?«

»To ne,« je kategorično odvrnila Sonja. »Vendar v svoji pisarni 
tega ne opazi tako očitno kot drugod, saj se mu nekateri sodelavci 
zaradi želje po boljši plačici, višji stimulaciji in lažjem napredo
vanju prilizujejo. Tukaj šefi, s katerimi se je obdal, plešejo okoli 
njega, na cesti pa se vsi obračajo stran, ko ga srečajo.«

»Točno!« je vzkliknil Peter. »Prejšnji teden je šel naš direktor s 
hčerko mimo bifeja Pri Ančki. Vsi, ki smo sedeli na gostilniškem 

vrtu, smo začeli buljiti v kozarce, v tla 
ali eden v drugega. Mimo nas sta šla kot 
dva nebodigatreba, saj direktorja ni hotel 
nihče pozdraviti, čeprav smo ga vsi po
znali. Njegova hči se mi je prav zasmi
lila. Saj ni sama nič kriva, da ima tak
šnega očeta!«

»Si predstavljate, kaj bi šele bilo, če 
bi direktor prišel v bife Pri Ančki na ko
zarček pijače,« je zmajal z glavo Tone. 
»Roko dam v ogenj, da bi se lokal v treh 
minutah izpraznil!«

Kdo ve, koliko časa bi še tako klepe
tali, če ne bi skozi nihajna vrata iz kuhinje v menzo pridrvela ku
harica Špela z veliko skledo ričeta za repete.

»O čem pa govorite, da ste se tako razvneli?« je zanimalo Špe
lo.

»O izrabi letnih dopustov,« je pojasnil Vili.
»Ravno prav!« je vzkliknila Špela. »Sporočam vam, da bom na

slednji teden imela dopust. V tem času si boste morali malico pač 
prinesti s seboj.«

»Špela, nikar!« smo vzkliknili vsi v en glas. »Rotimo te, da ostaneš 
med nami in ne greš na dopust. Naj ti podjetje raje izplača od
škodnino! Ti si za nas nepogrešljiva!«

»Kakšno odškodnino neki,« je zamahnila z roko Špela. »Kaj mi 
bo denar, saj ga ne potrebujem več, kot ga porabim. Zato pa po
trebujem čas, da ga lahko posvetim tistim, ki jih imam rada in ki 
imajo radi mene. Naslednji teden bom pazila na svoje vnučke, ker 
gredo njihovi starši na izlet. Poleg tega pa se bo poročila sosedo
va hči. Obljubila sem ji, da bom na poroki, na kateri bodo zbrani 
vsi sorodniki in sosedi, kuhala. Med vami, ki ste moji sodelavci, 
mi je vedno lepo, vendar pa morate razumeti, da me včasih potre
bujejo tudi moji najbližji sorodniki in prijatelji - tako kot jaz njih! 
Zato bom naslednji teden na dopustu, vi pa boste v tem času že 
nekako poskrbeli zase, ali ne?«

»Špela, če je tako, potem pa le lepo mirno pojdi na dopust. Vedi 
pa, da bomo vsi zelo veseli, ko se boš vrnila,« je dejal Rudi.

»Ah, fantje, vidite, tako je pač na tem svetu!« je otožno vzdihnil 
Vili. »Špela nas bo razveselila, ko se bo vrnila z dopusta, direktor 
pa bi nas razveselil, če bi odšel na dopust in tam ostal - čim dalj 
časa!«

Zapornik
Novinec v zaporu nenehno hodi gor in dol po 

celici.
»Umirise,« mu reče sotrpin. »Zapomni si: čeprav 

hodiš, še vedno sediš!«

Na meji
»Imate kaj za carino?« vpraša carinik šofer

ja-
»Ne! Vse, kar sem kupil, je za mojo družino!«

Ravno prav
»Gospa, hvala za pecivo, ki ste mi ga dali,« se 

je klošar zahvalil gospodinji. »Ravno prav je bi
lo dobro.«

»Kaj pa to pomeni: ravno prav?«

»Če bi bilo boljše, mi ga ne bi ponudili, če bi 
bilo slabše, pa ga ne bi mogel pojesti!«

Napačno sklepanje
»Zaradi mene lahko ves alkohol na svetu zlije

jo v morje!«
»Oprostite, gospa, ali ste zagrizena antialkoho- 

ličarka!«
»Ne, ne! Potapljačica sem!«

Dedek
»Mihec, teci k sosedi in ji povej, da je umrl naš 

dedek. Samo nikar ji ne izdaj, da se je obesil!« je 
dejala mama svojemu sinčku.

»Soseda, mama me pošilja: naš dedek je umrl!« 
»O groza, bog ga je poklical k sebi!«
»Ne, ne! Ujel ga je z lasom!«

WČ
»Gospodična, prosim, kje bi lahko tukaj našd 

WC?«
»Na spletni strani http://www.wc-com.si!«

Novi blagajnik
»Ali v vašem podjetju zares iščete novega blO' 

gajnika?«
»Res! S pomočjo policije ...«

Korajža velja
»Ali te je kaj strah smrti?« je sin vprašal očd11 

na smrtni postelji.
»Ne lomi ga! Če to prestane vsaka baba, bU” 

pa še jaz!«
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Sodelovanje ob meji
V Avstrijski Radgoni je bil pred 

dnevi delovni pogovor o sodelo- 
vanju obmejnih sindikalnih orga- 
n>zacij naše in sosednje države. 
Predstavniki okrajne organizacije 
avstrijske deželne zveze sindikata

OGB, predstavniki območne or
ganizacije ZSSS Pomurja in pred
stavniki ZSSS so se dogovorili za 
skupne aktivnosti. Z avstrijske 
strani sta sodelovala sekretar He- 
inrich Kem (drugi z leve) ter pred

stavnik avstrijskega sindikata jav
nega sektorja Franz Fassold, z na
še strani pa Danilo Šipoš iz Mur
ske Sobote, Marko Milič (prvi z 
leve) iz Ljutomera, Pavel Vrhov

nik iz Gornje Radgone ter Met
ka Roksandič (tretja z leve) in Du
šan Detiček (prvi z desne) iz 
ZSSS.

M. M.

■■■■■■■■■■■■■■■

Ustavite vojno!
Izvršni komite Evropske zve

ze kovinarjev (EMF), ki povezuje 
56 sindikatov kovinarjev iz 22 ev
ropskih držav, med katerimi je tu
di Sindikat kovinske in elektro
industrije Slovenije (SKEI), je pr
vega aprila v Luksemburgu kon
čal svoje zasedanje. Udeležil se 
gaje tudi predsednik slovenske
ga SKEI Drago Gajzer, kije s se
boj prinesel tam sprejeto dekla
racijo »Ustavite vojno!«

V izjavi izvršni komite, o njej 
so se poenotile vse članice, izra
ža svoje odločno stališče do voj
ne v Iraku in podpira zahteve pro
testnikov po vsem svetu za nje
no končanje. EMF izraža obžalo
vanje, da so propadla vsa priza
devanja Varnostnega sveta, in po
ziva mednarodno skupnost, naj

sprejme odgovornost za reševanje 
iraške krize v okviru Združenih 
narodov in poskrbi za takojšnjo 
mirno razorožitev Iraka. EMF 
predlaga sklic sestanka predsed
nikov sindikalnih organizacij 
evropskih držav, na katerem bi ob
sodili vojno in sprejeli vse mož
ne ukrepe, ki bi na državnih rav
neh lahko vplivali na njen konec.

Iraško ljudstvo je postalo žrtev 
vojne, ki ima lahko tudi resne po
sledice za politično in ekonom
sko stabilnost sveta, te pa lahko 
prinesejo tudi veliko socialnih po
sledic za delavce in njihove dru
žine v Evropi, poudarja EMF in 
poziva evropska družbena giba
nja, naj se združijo v boju proti 
vojni.

M. M.

Brezskrbna prihodnost. 
Danes.

Zdravstveno zavarovanje pri 
Vzajemni je kot jamstvo za več 
sproščenosti v vašem življenju, 
za vas in za vašo družino.

Za brezskrbno prihodnost se 
zavarujte danes.

brezplačen telefon 080 20 60, 
www.vzajemna.si, wap.vzajemna.si

m vzajemna
zdravstvena zavarovalnica, d.vz.

Jaz zate, ti zame.

a zdravstvena /avaiovalnica, d v / . Mala ulica 'j, I jublpina
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GESLA NAGRADNE KRIŽANKE št. 13 (3. 4. 2003): Gesla iz danaSnje nagradne križanke napišite na označena polja, izrežite
in pošljite nalepljene na dopisnici na naslov: Zveza svobodnih sindikate 
Slovenije, Dalmatinova 4, 1000 Ljubljana, p. p. 97. Tudi tokrat je nagrad*'

1:......................................................................................................................... 5000 tolarjev, zato ne pozabite napisati svojega točnega naslova in davč"
številke. Upoštevali bomo pravilne rešitve, ki bodo prispele do ponedeljk8’ 

2:................................................................................................................... 21. aprila 2003.

3:................................................................................................................... Pravilna rešitev gesel iz 10. številke Nove Delavske enotnosti: I.
MEN STAVEC, 2. VLADO KRESLIN, 3. ZORAN PREDIN. Nagrado 5000 tol®'

4 jev prejme Miran Malenšek, Gregorčičeva 20, 2000 Maribor.

'IIIII....I..........I.'....................................................... J5:


